


T e l è f o n s  d ’ i n t e r è s
Centre d'Emergències de Catalunya .. ....................112
Informació ciutadana........................... ....................012
Mossos d'Esquadra............................. ....................088
Bombers............................................... ....................085

A J U N T A M E N T

Oficines municipals............................. ...972 85 00 25
Fax Oficines Municipals...................... ...972 85 00 50
Vigilants......................972 85 00 00 /  670 06 77 40

...972 85 01 70
Llar de Jubilats..................................... ...972 85 09 07
Jutjat de Pau........................................ ...972 85 18 70
Biblioteca............................................. ...972 85 12 85
Centre Cívic.......................................... ...972 85 00 67
Piscina Municipal................................ ...972 85 00 27
Pavelló Municipal (oficines)................ ...972 8 5 1 4  45
Pavelló Municipal (públic).................. ...972 85 12 14

web: www.vidreres.com - e-mail: ’/ idreres@ddgi.es

E N S E N Y A M E N T

Llar d'Infants........................................ ...972 85 09 1 7
...972 85 01 03

Preescolar Sant Iscle............................ ...972 85 08 36
Col·legi Salvador Espriu..................... ... 972 85 08 08
IES........................................................ ...972 85 0711

S A N ITA T

Centre d'Assistència Primària (CAP).. ...972 85 01 56
Farmàcia Vilardell............................... ...972 87 50 09
Farmàcia Adzet................................... ...972 87 56 66
Farmàcia Morè.................................... ... 972 85 05 75

C O N SELL C O M A R C A L

Oficines................................................ ...972 84 21 61
Fax Oficines........................................ ... 972 84 08 04
Recaptació............................................ ... 972 84 01 78
Recaptació (Oficines Vidreres).......... ...972 85 10 94
Protectora animals (Tossa de M a r).... ...972 34 20 30

T R A N S P O R T S

Autocars R. Mas SL............................. ... 972 85 04 25
TEISA.................................................... ...972 26 01 96
SARFA................................................... ...972 85 01 57
Taxi Rafael V ico ......... 972 85 11 39 /  609 31 69 32
Ren fe..................................................... ....902 240 202

ALTRES SERVEIS

Funerària La Selva de germans Blanquera i Albarracín
(24 hores)....................972 85 06 63 /  699 46 01 33
Rectoria..................................................... 972 85 00 61
ENHER (avaries)......................................900 77 00 77
Comissaria Sta. Coloma de Farners......972 84 27 57
Fax Comissaria Sta. Coloma.................. 972 84 22 01
Bombers Maçanet de la Selva................ 972 8 5 88 28
Veterinari (consultes privades)................ 972 85 01 14
................................................................... 972 8 5 8 7 85
Correus i Telègrafs....................................972 85 11 33

Horari: de dilluns a divendres de 8:30 a 14:30 
i dissabtes de 9:30 a 1 3
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JU L IO L  2 0 0 8
V IL A R D E L L :.................................Setmana de l ' l  al 6

A D Z E T : ........................................Setmana del 7 al 13

M O R É : .......................................Setmana del 14 al 20

V IL A R D E L L :............................. Setmana del 21 al 27

A D Z E T : ...................................................Del 28 al 31

A D ZE T :
M O R É :
V ILAR D ELL:
A D ZE T :
M O R É :

A G O S T  2 0 0 8
.......................................  De l ' l  al 3

........................ Setmana del 4 al 10

.....................Setmana de l ' l  1 al 1 7

......................Setmana del 18 al 24

......................Setmana del 25 al 31

SETEMBRE 2 0 0 8
V IL A R D E L L :............................... Setmana d e l'l  al 7

A D Z E T : ......................................Setmana del 8 al 14

M O R É : ........................................Setmana del 15 al 21

V IL A R D E L L :..............................Setmana del 22 al 28

A D Z E T : ...................................................Del 29 al 30

A D ZE T :
M O R É :
V ILARDELL:
A D ZE T :
M O R É :

OCTUBRE 2 0 0 8
...........................................D e l'l al 5

.......................... Setmana del 6 al 12

........................Setmana del 13 al 19

........................Setmana del 20 al 26

....................................... Del 27 al 31

M A Ç A N E T  DE LA  SELVA  

FARMÀCIA RIERA
Plaça Major, 15 * 972 85 8 0 71 

FARMÀCIA ANNA MAZÓ
Carrer Fira, 33 • 972 859 262

R IU D A R E N E S

FARMÀCIA MASÓ
Ctra. Santa Coloma, 34 • 972 85 61 37

SILS

FARMÀCIA ALTIMIR
Ctra. Santa Coloma, 4 •  972 85 30 38

VID R E R ES

FARMÀCIA MORÉ
Catalunya, 48 • 972 85 05 75

FARMÀCIA VILARDELL
Carrer de G irona, 37  •  972 87 50  09

FARMÀCIA ISABEL ADZET
Carrer Josep Pla, 60 •  972 875 666

p i  H o r a r i s  
de s e r v e i s

OFICINES MUNICIPALS Estiu: de 

dilluns a divendres, de 8 del matí a 

3 de la tarda. Hivern: de dilluns a 

divendres, de 9 a 2 del matí i de 3 a 

6 de la tarda.

BIBLIOTECA MUNICIPAL De dilluns 

a dissabte, de 10 del matí a l  de la 

tarda i de 4 a 8 del vespre 

ALCALDIA, GOVERNACIÓ, 

PERSONAL (Ruth Rosique) dimarts i 

dijous 9-13 i hores convingudes 

URBANISME, OBRES I SERVEIS, 

HISENDA

(Jaume Figueras) dimarts 17-18 i 

hores convingudes 

ESPORTS, ENTITATS,

COMUNICACIÓ I INFORMACIÓ I 

CULTURA (Jaume Camp) dimarts 21 -22 

i hores convingudes 

SANITAT, TERCERA EDAT, SERVEIS 

SOCIALS, ACOLLIDA, COMERÇ 

(Lluís Ferrer) dilluns 18.30-20.30 i 

hores convingudes 

URBANISME, HABITATGE, MEDI 

AMBIENT, PATRIMONI, MEDI RURAL 

I TURISME (Jordi Pruneda) dimarts 

17-19 i hores convingudes 

ENSENYAMENT, FESTES, JOVENTUT 

I CULTURA (Anna Viader) dijous 

20-21 i hores convingudes

SERVEIS TÈCNICS (Lluís Lloret i Quer, 

ARQUITECTE TÈCNIC, I Jordi Llinàs 

i Joana, ARQUITECTE TÈCNIC, 

INSPECTOR D'OBRES) Dimarts, 

dimecres i dijous, de 2 a 3 de la 

tarda i hores convingudes.

SERVEIS SOCIALS 

(ASSISTENTA SOCIAL) Dijous, de 9 

del matí a 2 de la tarda.

JUTJAT DE PAU Dilluns, dimecres i 

divendres, de 9 del matí a 2 de la 

tarda.

RECOLLIDA DE TRASTOS VELLS 

Segon i últim dimecres de cada mes.
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La biblioteca 
Joan Rigau i Sala

CONSELL DE REDACCIÓ

Vidreres disposa d'un nou equipament cultural: la biblioteca municipal Joan 
Rigau i Sala. Sens dubte, ens hem de felicitar tots per tenir una biblioteca que 
ofereix un servei, lliure i gratuït, d'accés al coneixement i a la cultura. I és en 
aquesta nova etapa de la biblioteca que entre tots l'hem feta possible: l'Ajun
tament -representant del poble- per la seva iniciativa; els seus treballadors 
i col·laboradors per la seva persistent dedicació i il·lusió; i sobretot, per tots 
nosaltres, ja que si la afluència d'usuaris no hagués augmentat i s'hagués 
estabilitzat, tot aquest projecte no hagués estat possible.

L'existència de biblioteques es remunta a l'imperi assiri (més de 30 segles 
aC), segons investigacions i exploracions arqueològiques portades a terme a 
la Mesopotàmia. A l'Edat Mitjana, la ciència i les lletres i, per tant, els llibres, 
es van refugiar en catedrals i monestirs com a únics llocs de saber i culte 
d'aquella època. Amb la invenció de la impremta, tant el nombre de llibres 
com el de biblioteques ha anat creixent i expandint-se per a tota la població. 

En l'època de la revolució francesa, per exemple, només París disposava de 
més de 1.000 biblioteques públiques, entre les quals cal ressaltar la Biblio
teca Nacional.
En el nostre país, després d'un llarg període fosc, i ja amb plena consolidació 
de la democràcia i la recuperació de les nostres institucions, les biblioteques 

públiques es van anar desplegant al llarg de la nostra geografia.
En aquest sentit, les biblioteques s'han anat estenent i, mica en mica, han 

abraçat una gran majoria de municipis de Catalunya com és, en aquest cas, 
el de Vidreres. Alhora, el concepte de biblioteca ha anat canviant. Amb el 
pas del temps, les biblioteques han anat incorporant les noves tecnologies 
de la informació com, indubtablement, internet. Per altra part, s'han anat 
ampliant i millorant d'altres serveis com, per exemple, la sala d'actes i la 

zona d'audiovisuals.
Així doncs, a més de consultar llibres, revistes, diaris, contes... -el seu volum 
s'ha vist augmentat considerablement- també podem assistir a una xerrada
0 veure alguna pel·lícula o documental, a més del servei de préstec de llibres, 
dvds, cds, etc. Aquest nou equipament representa, doncs, un centre cultural 
que, sens dubte, ajudarà a crear i fomentar hàbits de lectura que possibilita
ran l'alfabetització i l'educació tot oferint, alhora, un centre local d'informa
ció que facilita tot tipus de coneixement i informació als seus usuaris.
Cal recordar que la biblioteca ens obre una porta infinitament àmplia en el 
món de la cultura, estudi i coneixement. Amb el servei de consulta, préstec, 
internet.., ens facilita de forma gratuïta el poder llegir i consultar tot allò que 
volem i necessitem.
1 com diuen alguns punts del Manifest de la Biblioteca Pública de la UNESCO, 
la biblioteca té l'objectiu d'encoratjar el diàleg intercultural i afavorir la diver
sitat cultural, així com garantir l'accés dels ciutadans a tota mena d'informa
ció de la comunitat.
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PARLEM DE...
Els molins de Vidreres

EZEQUiEL GIL PONCE, EVA FiRMiNO ROURE, TONi FORCADELL VERiCAT, JUDITH RODRÍGUEZ RUiZ,
a ít o r  sucar rats  figueres , s ílv ia  trias  m o r e ll  i g e r a r d  v il a p l a n a  plac is1
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Un dels objectius del currículum de l'assignatura d'Història de Catalunya de 
1r de Batxillerat és estudiar i analitzar el patrimoni històric local. Per aquest 
motiu, els alumnes d'aquesta assignatura vam elaborar un treball de recerca 
dels molins hidràulics de Vidreres. Aquest interès no és tan sols per documen
tar els vells molins, sinó que també per conèixer els seus sistemes hidràulics: 
rieres, sèquies, basses i hortes en els quals s'hi troben instal·lats, ja que tot 
aquest conjunt, molins i sistema hidràulic, és el resultat del treball dels nos
tres avantpassats i que reivindiquem com a paisatges històrics de regadiu i 
industrial, és a dir, com a veritables monuments de la nostra cultura popular, 
que en la seva època eren grans centres econòmics i socials.

Després d'una recerca informativa hem trobat dades 
de cinc molins, de dos dels quals n'hem obtingut infor
mació documental i estructural -molí de Can Traginer 
i Can Pau Andreu-, mentre que dels restants tan sols 
n'hem pogut aconseguir de documental -molí del mas 

Agustí, de Torre Gallina i Castell.

Els molins hidràulics
L'energia que ens permet que un molí funcioni prové de 
la força de l'aigua, la qual es pot recollir de diferents 
maneres amb els següents elements: peixera o assut, 

una sèquia i la bassa. Per utilitzar l'energia de l'aigua 
es fan servir dues tècniques, el cup o la rampa. El cup 
consisteix a situar un pou en un extrem de la bassa, o 

allunyats i connectats per una sèquia amb l'objectiu de 
donar-li més pressió de l'aigua sobre el rodet. Aquests 
cups són construccions verticals fetes amb carreus de 
pedra i morter, habitualment circulars o quadrats, amb 
una fondària entre 5 i 10 metres. La rampa és la cana
lització que condueix l'aigua fins a la roda horitzontal 
del carcabà, mitjançant l'aprofitament d'un petit desni
vell que no supera, normalment, els dos o tres metres. La 
rampa finalitza a l'interior del carcabà mitjançant una 
espècie de segítia o canaleta que adopta una forma 
troncopiramidal. Aquest tipus de tècnica necessita un 
cabal d'aigua més regular i abundant.

Al molí hi trobem dues estances principals, la sala de 
moles a la part superior i el carcabà a la part inferior. 

Cadascuna d'aquestes estances té els mecanismes de 
moltura, a la part superior les moles, i a la part inferior 
el rodet.
La transformació de l'energia hidràulica en força 

motriu, aconseguida amb el cup o la rampa, és cau
sada per la relació mantinguda entre velocitat i massa 
d'aigua que incideixen sobre el rodet o roda horitzon

tal. És a dir, cal recórrer al principi físic de la força, 
en el qual força és igual a la massa per acceleració: 
F=m.a. En aquest cas la força de l'aigua per generar 
energia motriu estarà en funció de la massa d'aigua 

que passa per la segítia a l'interior del cacau i de la 
velocitat que aquesta pugui aconseguir.
D'altra banda, en relació amb la velocitat de sortida que 
l'aigua pot aconseguir en el seu pas des de la bassa a 
l'interior del carcabà, s'ha d'aplicar el teorema de Tor- 
ricelli a partir de la relació entre la gravetat i l'altura del 
salt d'aigua o el que és igual, de l'inici de la rampa. Per 
tant, una major o menor alçada augmentarà o disminu
irà la velocitat de l'aigua. L'augment d'aquesta velocitat 
de l'aigua implicarà un major volum de líquid evacuat, 
un major consum i una major força. És en aquest cas 
quan el paper del moliner esdevé clau en haver d'obrir
o tancar el pas de l'aigua.
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Una de les altres claus importants d'una bona moltura 
és que el consum de l'aigua sigui constant. Aquesta ve 
donada per l'obertura regulada pel tap de la segítia. 
L'ús que fa el moliner d'aquesta eina li permet obtenir 
un moviment determinat de rotació de les moles i així 
evitar cremar o moldre excessivament el gra. 
D'aquesta manera, i a partir de les dades esmenta
des, es pot diferenciar diferents tipus de molins segons 
la quantitat d'aigua que es pot aconseguir o acumu
lar. Així, segons l'orografia i la pluviositat dels llocs, 
podem dir que a les zones amb poca aigua (Mallorca, 
Catalunya Nova i País Valencià) s'utilitzen cups de 
gran alçada per obtenir una major força amb menys 
quantitat d'aigua, i així aconsegueixen maximitzar els 
recursos hidràulics, i rendibilitzar o aprofitar al màxim 

el cabal d'aigua. Podríem dir que els nostres avant
passats ja aplicaven programes de consum d'aigua, 
tan de boga actualment.
En un molí no tan sols molien gra de blat, sinó qualse
vol aliment que es pogués transformar en farina: blat 

de moro, guixes, ordi... Depenent de l'aliment i de la 
finor de la farina, el moliner alçarà o baixarà la mola 

superior per aconseguir la separació més adient i un 
tipus de moltura.

Els molins hidràulics de Vidreres
Gràcies a la documentació recollida per Josep For
miga, tenim constància de 5 molins fariners hidràulics 
en tot el terme municipal de Vidreres. Actualment, els 
únics molins que es poden veure i conserven restes de 
les seves estructures són el de Can Traginer i el de Can 
Pau Andreu, mentre que els altres tres, Torre Gallina, 
mas Agustí i Castell, els tenim més o menys localitzats, 
però no hem pogut realitzar un treball de camp per a 
la seva documentació.
El mal estat de conservació de la major part dels ele
ments estructurals d'aquests molins es deu al fet que 
van deixar de funcionar a finals del segle XIX, és a dir, 
no es coneix el seu funcionament durant tot el segle 

XX, però se sap que durant la postguerra (època fran
quista) els pagesos estaven obligats a moldre el blat 
al molí de Riudarenes per declarar-lo a la fiscalia de 
l'Estat; aquest fet pot fer pensar que els dos molins més 
ben conservats, Pau Andreu i Traginer, podrien ser uti
litzats per moldre clandestinament per a ús particular i 
fins i tot per a l'estraperlo.

Josep Formiga anota que el molí de Can Traginer hagués 
pogut estar edificat a principis del segle XIX, i que és el 
més nou de tots el molins del terme municipal. D'altra
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banda, el molí amb documentació més antiga cone
guda correspon al molí Castell, de 1584, on hi consta 
que era propietat del vescomte de Cabrera. L'any 1801 
aquest molí ja no figurava com a propietat, la qual cosa 
pot significar que hagués quedat abandonat o enrunat. 
Aquest mateix any, 1801, hi ha un document on consta 
que el molí mas Agustí, prop del Rec Clar i propietat de 
la família Vives, estava derruït.
També tenim notícies de 1732 d'un altre molí fariner, 
Torre Gallina, que deuria ser una torre fortificada 
i localitzada al veïnat del mateix nom. Aquest molí 
deuria pertànyer al senyor de la Torre Gallina, un dels 
senyors de l'antic règim propietaris de Vidreres. 
L'abandó d'aquests molins durant tot el segle XX està 
causat, possiblement, per la implantació de l'ener

gia elèctrica, tot i que és curiós que cap s'adaptés a 
la nova energia, com va ocórrer en altres molins de 

Catalunya. Desconeixem ara per ara aquest abandó i 
la no construcció de nous molins amb energia elèctrica 

en tot el terme de Vidreres. Aquest seria un bon tema 
d'estudi, ja que podrien confluir diversos factors, com 
la immigració cap a la costa a causa de la indústria 
surera, abandó de camps de conreu, canvis polítics, 
la poca producció de blat de Vidreres, implantació de
nous conreus...

Molí de Can Traginer
El molí de Can Traginer està format pel casal, la bassa, 

la sèquia i un mas. Està localitzat a un costat de la Riera 
de Cabanyes, concretament al polígon 014, parcel·la

18. Els antics propietaris del molí eren la família Bru- 
gada, per això també se li diu molí Brugada. Una de 
les filles de l'antic moliner, Angelita Cassà de Vidreres, 
recorda que de petita el molí estava ben conservat i 
havia vist passar l'aigua pel molí, però no moldre.
La darrera data que coneixem en què el molí estava en 
funcionament correspon a 1872. Hi ha un document 
d'amillarament de 1875, on consta com a Can Bru
gada. Segons el document d'amillarament de 1952 
fet pel Sr. Pedro Brugada Massa, el molí de Can Tra
giner està al nord amb la riera de Cabanyes i al sud 
amb Manso Sala, a l'est amb Joan-Call i Manso Sala 
i a l'oest amb la riera de Cabanyes i Joan Borrell. En 
aquest mateix document s'anota que a la propietat del 
molí hi consten 7 hectàrees de cereals de 2a i 1,67 
hectàrees de cereals de 3a i finalment 43 àrees de 

pinars. Totes les notícies conegudes tracten aquest molí 
com a molí fariner.

El casal està integrat per tres annexos: un edifici principal 
i dos més de secundaris. Actualment es troba abandonat 
i tota la seva part superior, enrunada, i es conserva úni
cament la meitat inferior de les seves parets.

L'edifici principal consta de dues sales: una avant- 
sala i la sala de moles, on es troba el banc de moles 

amb les seves dues moles fixes a la part superior. A 
sota, al pis inferior, es troba el carcabà, dividit en dos 
compartiments independents amb coberta de volta 

i amb obra de maó. Actualment aquest carcabà es 
troba mig omplert amb nivells de llims a causa de les 

diverses inundacions sofertes. Tot i això, es veuen les
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dues canals, element que comunica la rampa amb el 
rodet, i les obertures a la part superior de la volta per 
posar-hi l'arbre i el ganxo de la tapa de canal.
La porta d'entrada principal al molí encara conserva 
tots els seus brancals i l'arc amb pedra treballada. El 
mur de separació entre l'entrada i la sala de moles 
es troba enrunat, però es poden entreveure les restes 
d'una porta o arcada adovellada. Suposadament 
l'habitatge era a la primera planta, ja que la planta 
baixa estava dedicada a la fàbrica.
Una de les característiques d'aquest molí és que 
compta amb una casa pairal a part, és a dir, separada 
de l'edifici on trobem el molí, fet no gaire general en 

altres molins coneguts.
La bassa és de grans dimensions i excavada al terra 

amb reforços laterals per augmentar la seva capacitat. 
Les seves dimensions són 73 m de llargada per 21 m 
al seu costat més ample i 11 m al més estret i una pro

funditat de 3.90 m, que formen una planta trapezoï- 
dal. Té una capacitat de 31,3 m3, aproximadament. 
Actualment es troba omplerta amb terra la seva meitat 
inferior, i es desconeix la seva màxima profunditat; els 

3.9 metres anteriors corresponen al mur on es loca
litza l'inici de la rampa. Al seu extrem nord es troben 
diverses estructures per tancar aviram.
La captació d'aigua per a la sèquia s'inicia a la 
riera de Cabanyes, concretament a l'encreuament de 

la carretera de Lloret amb el mas d'en Llorenç. La 
sèquia recorria un quilòmetre aproximadament fins 
a la bassa, i té un metre d'amplada per uns setanta

0 vuitanta centímetres de fondària. Estava excavada 
al terra i per tant tenia una forma bastant irregu
lar. En arribar als terrenys de la propietat del molí 
la sèquia es troba tapada, i passa per sota d'uns 
porxos moderns.
Hi ha unes estructures de les quals desconeixem el seu 
funcionament o per a què servien. Es tracta del tanca
ment de les dues obertures de l'inici de la rampa amb 
una construcció en forma de pou circular amb fàbrica 
de maó. Segurament es tractaria d'un tipus de mesu
rador per entrar-hi aigua a un nivell adequat, així, si 

el nivell d'aigua de la bassa seria baix, no entraria 
aigua cap el rodet.
Similar a altres molins amb rampa, l'espai que hi ha 

entre la boca i la segítia és aprofitada a la part supe
rior per posar un passadís de separació entre la bassa
1 el casal, així s'aconsegueix reduir l'elevada humitat 

que causa el contacte continuat amb l'aigua.

Molí de Can Pau Andreu
La primera notícia que tenim del molí de Can Pau 

Andreu data del 1801, quan n'era la propietària 
Montserrat Carbonell Pagès. Al llindar de la porta es 
troba esculpit en relleu el nom de Pau Andreu i la data 

de 1787.
Josep Formiga (2000:45) anota "El 13 de març de 
1930 Joan Andreu, pagès de Vidreres, amo del mas 
Andreu, reconeix tenir pel mas Andreu, pel qual és 

home propi. El 20 de novembre 1801 Pau Xiberta 
i Andreu i el seu fil Ramon, pagesos de Vidreres,
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reconeixen tenir pel duc de Medinaceli el mas Andreu 
(actualment és el mas Pau Andreu), diverses peces d'un 
molí fariner (construït per Pau Andreu i Xiberta el 1787 
segons una inscripció), en total 84 jornals". Aquest molí 
era uns dels casals que pertanyia al Comte de Cabrera, 
per la qual cosa els pagesos de la batllia de Vidreres, i 
que formava part del territori del vescomtat de Cabrera, 
estaven obligats a moldre en aquest molins, el de Can 
Traginer i de Can Pau Andreu. Actualment es troba al 
costat del Mas Andreu de Tayà.
En aquests moments es troba en molt mal estat de conser
vació, se li han fet remodelacions posteriors i es troba ple 
d'herbam i de vegetació que impedeixen el seu estudi. El 
casal tenia una planta quadrangular, amb dues plantes 
ara enrunades. Encara conserva la porta d'accés prin
cipal amb la llinda de pedra treballada on hi consta el 

nom i la data. Deuria tenir dues moles, igual que el molí 
Traginer, ja que té dues sortides o carcabans; la sala de 
moles es troba tota coberta de runa. En aquest cas, i a 
diferència de l'anterior molí, la volta és de pedra amb 

fàbrica a plec de llibre.

Pel que fa a la bassa, actualment és més petita que la del 
Can Traginer, però segurament ha estat modificada, ja 
que es troba colmatada i partida en dos per un pas d'ac
cés, ja que contínua més enllà. No hem pogut resseguir 
la sèquia, però el seu sistema hidràulic regava els camps 
que es trobaven abans de la bassa i a un nivell inferior; 
encara s'hi troben dues finques amb horta.

Valoracions finals
A partir de les dades obtingudes podem fer una valora
ció general dels molins de Vidreres. Cal tenir em compte 
que tan sols hem pogut observar dos molins, i d'aquests 
n'hem estudiat un, per la qual cosa sempre serà una 
valoració aproximativa a manca d'estudis més apro
fundits i amplis. En línies generals, podem dir que els 
molins de Vidreres es caracteritzen per pertànyer al tipus 
de rampa, és a dir, a l'obtenció de l'energia hidràulica 

mitjançant una rampa d'accés d'aigua. Aquesta carac
terística ve donada per la mateixa orografia i pluviositat 
de la zona, amb més o menys disposició i abundància 

d'aigua.

*Les seccions són aproximades per manca de presa de cotes absolutes
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Igualment, podem observar que les basses per acu

mular aquesta aigua són molt més grans que les cone
gudes a les zones de més sequera com, per exemple, 
a Catalunya Nova. Aquest fet és causat per la tipolo
gia dels molins, en rampa, que necessiten molt més 

d'aquest líquid que un de cup. Així podem observar 
que hi ha una relació entre rampa i cup i quantitat 

d'aigua acumulada. cal esmentar que a la zona de 
València, aquests tipus de molins, els de rampa, se 
situen directament al damunt d'una sèquia principal 
amb aigua contínua.

Una altra característica significativa és que els dos 
molins que es conserven són de dues moles, fet que 
representa que en algun moment funcionaven les dues 

a l'hora o que cadascuna s'especialitzés en un tipus 
de farina.
Finalment, caldria esmentar que manca un estudi eco

nòmic, ja que no hem pogut saber la quantitat que es 
podria moldre en una bassada (d'aquí ve la dita de 
moldre a bassades), els preus, tipus de blat (abans hem 
esmentat que en els amillaraments consta la diferencia 
entre blat de segona i de tercera). Tampoc no hem pogut 
analitzar el sistema d'irrigació dels camps adjacents i la

seva extensió, de gran importància per conèixer quins 
tipus de poder econòmic tenia el moliner o propietari en 

relació amb altres pagesos o moliners.

a g r a ïm e n t s

Per a l'elaboració d'aquest treball hem tingut l'ajut 

incondicional de diverses persones, sense la col- 
laboració de les quals no hagués pogut ser possi
ble tirar-lo endavant. Per aquesta raó volem agrair, 

sincerament, a la família Puerta, Javi i Pilar, propi
etaris del molí Traginer, que ens deixessin visitar-lo i 
documentar-lo. També volem donar el nostre agraï
ment a les germanes Cassà de Vidreres.
Igualment, volem agrair la predisposició de l'inves
tigador Josep Formiga Bosch per deixar-nos docu
mentació i dades històriques inèdites dels molins de 
Vidreres que ell mateix havia recercat i treballat: 
noms, propietat, localització i funcionament.

També volem palesar el valor de la col·laboració de 
Llorenç Soler i Joaquim Bayé, professors de l'Insti
tut, pel seu suport en el treball.
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PARLEM AMB...
Àlex 

Sirera 
Moreno

L'Àlex va néixer a Tremp. 
El 1986 es va treure les 

oposicions de l'escola 
forestal i des d'alesho
res viu a la comarca de 

la Selva. Tot i que va 
començar fent classes de 

guarda forestal, ara les 
realitza de cicle formatiu 

de jardineria, un ofici que 
s'ha professionalitzat.
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La vida professional de l'Àlex s'ha anat adaptant a 
les necessitats que hi ha en el segle XXI. Va entrar a la 
forestal el 1986 i, tot i que primer treballava formant 
els guardes forestals, avui es troba fent d'assessor de 
formació, forma adults i imparteix classes de cicle for

matiu de grau mitjà.
I és que tot evoluciona, abans la jardineria se la feia 
un mateix i semblava que tothom amb uns certs conei
xements d'agricultura i la saviesa dels nostres avant
passats en feia prou per poder cuidar el jardí o bé els 
parcs i les zones verdes.

A què et dediques a l'escola forestal?
Sóc professor, i tot i que abans feia classes a cicle 
formatiu, ara també faig d'assessor en formació i for
mació d'adults. Ara em dedico, sobretot, a gent gran 
que s'incorpora en el món agrari o a la jardineria. En 
alguns casos són emprenedors que comencen un nou 
negoci o bé gent que ja té un negoci heretat de pares

i que volen formar-se i tenir un títol per poder aconse
guir ajuts per al negoci. Bàsicament el que faig és dis
senyar itineraris formatius segons les seves necessitats: 
formació d'empresa, formació tècnica...

Com funciona l'escola forestal de Santa 
Coloma de Farners?
Doncs s'ofereix un cicle formatiu de grau mitjà que 

dura dos anys, i aquest curs hi ha 25 alumnes. Jo 
imparteixo classes des que vaig començar amb les de 
mecanització, és a dir, tot el que està relacionat amb 
les màquines que s'utilitzen. I més endavant m'he anat 
especialitzant amb les gespes, i tot el que representen 
des del punt de vista esportiu, de lleure, de jardineria 
privada i per a usos ornamentals. I relacionat amb 
això, amb un tema de molta actualitat, com és l'efici
ència de l'aigua. D'altra banda, també faig cursos de 
formació contínua específics per al sector: rec, xero- 
jardineria, arboricultura, etc.
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Com està el sector de la jardineria  
en el nostre país?
La jardineria es pot dir que està evolucionant molt 
cap a sistemes més oberts i moderns. El sector encara 
està poc professionalitat, perquè molts dels jardiners 
són persones que es jubilen o pagesos que deixen 
l'activitat de l'agricultura. A partir d'un cert moment, 
es crea formació, però es dóna la paradoxa que tenim 
persones treballant amb coneixement, però no hi ha 
titulació. Un exemple és un alumne que he tingut, que 
s'ha tret aquest any el títol del cicle formatiu i que 
és propietari d'una de les empreses punteres en el 
sector de Catalunya i que té 40 treballadors. Aquest 
exemple no és aïllat, sinó que hi ha molts empresaris
0 treballadors que s'estan formant, ja que per exem
ple per poder manipular els fitosanitaris necessiten 

un títol. A més, s'ofereixen moltes maneres per poder 
fer cursos, a distància o semipresencials, perquè les 
persones que estan treballant puguin combinar-ho 

amb la feina.

Com era la jardineria d'abans
1 com és la d'ara?
Fins ara s'ha aplicat un model de jardineria molt poc 
sostenible, poc pensat en el clima mediterrani, més 

aviat pensat en el centreeuropeu. Aquest té gespes amb 
una barreja de gespitoses molt exigents amb l'aigua 
(necessiten grans quantitats d'aigua tot l'any) i que no 
estan adaptades al nostre clima de tipus mediterrani 
amb precipitacions repartides durant la primavera i la 

tardor i època de sequera a l'estiu; i a més, amb unes 
temperatures suaus a l'hivern i elevades a l'estiu.

Dins el sector, el jardiner està preparat per al canvi, potser 
és la societat la que no ho està. El jardiner té mitjans i 
maneres de continuar desenvolupant la seva activitat uti
litzant plantes aromàtiques (lavanda, romaní, sàlvia...) i 
arbusts adaptats al nostre clima combinats amb pedres i 
graves. Això, a més, suposa avantatges, ja que el man
teniment és mínim i el cost és més baix.
Un altre exemple seria que el golf, en lloc de jugar-se 
sobre gespa verda tot l'any, a l'hivern seria herba seca 
i a la primavera tornaria a brotar. Jo estic convençut 
que això en un futur canviarà.

En quin moment es troba actualment 
el món de la jardineria?
El món de la jardineria fins ara ha tingut una època 
d'expansió econòmica i el sector ha crescut molt, ara, 

però, hi ha certa expectació per la recessió econòmica 
i la manca d'aigua.
De fet, ja hi ha gent que està canviant el seu tipus de 
jardineria condicionat a la reducció de l'ús de l'aigua. 
Ho fa per diversos motius: per conscienciació o pel 
cost de l'aigua que té tot l'any. Ara ja hi ha gespes que 
necessiten menys aigua, o fins i tot se n'estan posant 
d'artificials. Un exemple el podem tenir amb els camps 

de futbol municipals, com el de Vidreres.
D'altra banda, les administracions públiques com els 
ajuntaments haurien de fer el canvi d'aquest tipus de 

jardineria més sostenible. El concepte seria el de xero- 
jardineria, que consisteix a utilitzar quantitats ínfimes 

d'aigua i també d'adob. En aquest cas els sistemes de 
rec són de gota a gota. Això comporta menys segues 
de gespes i, per tant, menys quantitat de residu.
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Benvolguts vidrerencs i vidrerenques,
Aquestes línies que us adreço m'agradaria que servis
sin per fer una mica de reflexió sobre un tema que ens 
preocupa molt a la majoria de vilatans. Ho vull 
suposar per la quantitat de queixes 
que hem rebut a l'Ajuntament, 

i perquè, segons crec, ens 
hauria de preocupar a 
tothom. Em refereixo a 
tots els actes vandàlics 
produïts a la nit de la 
Revetlla de Sant Joan 
als nostres carrers i 
contra el nostre mobiliari 
urbà, tant municipal com 
privat.

Aquesta nit, la Nit de Sant Joan, és la nit més 

curta de l'any i la més màgica, segons recullen molts 
poemes i cançons d'autors coneguts. És una nit de festa 
i germanor en què els protagonistes són els petards, 
tradició pirotècnica catalana, herència de l'afició dels 
àrabs que es remunta als segles XII i XIII.

L'endemà d'aquesta nit màgica t'aixeques i descobrei
xes a Vidreres un munt de bústies de correus trencades, 
algun contenidor d'escombraries cremat, les cartelleres 
municipals amb els vidres trencats, comptadors d'aigua 
rebentats per l'explosió d'un petard enorme... , i la con
seqüència de tot això, molts veïns i veïnes molestos, el 
personal de l'Ajuntament treballant per poder arreglar 
tots els desperfectes que són competència municipal, i 
un munt de diners que costa tornar a endreçar tot això, 
diners que, per altra banda, recordem, són de tots.

Des que sóc alcaldessa, ja fa més d'un any, aquesta és 
una de les coses que em preocupen cada dia, mante
nir el nostre poble ordenat i net, dues coses importants 

que tots nosaltres desitgem per poder tenir una 

qualitat de vida en el nostre municipi, 
dues coses que tenen un elevat 

cost material i econòmic, 
sense comptar amb acci

ons extraordinàries 
com les que s'han de 
fer després d'una festa 
com la del passat 23 

de juny.

La festa ens agrada a 
tothom i ens la mereixem, és 

com un molt merescut premi a canvi 

de les setmanes meteòriques de feina, d'obliga
cions familiars, d'estudis..., que patim cadascú de 
nosaltres setmana rere setmana. Això és inqüesti
onable, però crec que hauríem de fer una reflexió 
i no oblidar un dels valors humans més importants 
del qual tots nosaltres podem gaudir: el respecte. 
Respecte per les persones i respecte per les coses. 
Penseu, sobretot, els més joves, que els valors no 
són una moda que va i ve, els valors són quelcom 
important que ens ha d'acompanyar sempre i ells 
són els veritables protagonistes dels nostres èxits 
que podem aconseguir al llarg de la nostres vides.

Pensem-hi una mica!

A tots vosaltres us desitjo un estiu esplèndid i una vida 
carregada de moments d'èxit.
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ALCALDIA
ruth r o s íq u e  i la b a r ta  - a lc a l d e s s a

El municipi s'ha trobat últimament immers en un procés 
de revisió del cadastre, cosa que és perfectament 
normal i que es va fent de manera regular cada deter
minat nombre d'anys. Hi ha hagut, però, alguns errors 
que han afectat sobretot a veïns de Vidreres i Breda.

L'Oficina del Cadastre de Girona compta amb la inter- 
mediació tècnica del Consell Comarcal de la Selva per 
dur a terme les seves tasques des del territori i la pro
ximitat. La competència del Consell, però, acaba aquí, 
i la tasca de revisió correspon a l'Oficina del Cadastre 
de Girona. Precisament en aquesta oficina els alcaldes 
dels municipis afectats hi vam tenir una reunió el passat 
quatre de juny amb el gerent, que es va comprome
tre a prendre les mesures que estiguin dintre del seu 
abast per limitar els inconvenients derivats d'aquestes 
irregularitats, i ens van indicar que el procediment a 
seguir és ara efectuar els pagaments corresponents i 
fer les al·legacions oportunes, al darrere de les quals hi 
haurà les correccions i retorns que calgui efectuar. La 
manca de recursos de l'Oficina Cadastral de Girona 
fa que aquest sigui el procediment adequat, malgrat 

que ja es veu que potser no és el que ofereix la solució 
òptima i immediata que tots voldríem.

Però a més de treballar per solucionar problemes, 

també hem tingut temps d'aplicar algunes mesures de 
millora en urbanisme (carrers del centre), cultura (fina- 
lització de la biblioteca), etc. En resum, podem dir que 
hem estat treballant dur per fer que Vidreres sigui el 
municipi on ens agrada viure-hi a tots, i que pensem 
continuar anant per aquest camí.

Us demano disculpes per aquest contratemps, però 
també volia fer-vos arribar la nostra gestió, efectuada 
per l'Ajuntament, juntament amb el Consell Comar
cal de la Selva, per mostrar al Cadastre de Girona 
la nostra preocupació davant d'aquest fets. Us acom
panyo la carta que ens van dirigir des de Girona per 
donar-nos les seves explicacions i oferir-nos la seva 
voluntat de trobar una solució urgent.

En relació amb la consulta efectuada per aquest 
Ajuntament sobre la resolució dels recursos pre
sentats contra els valors cadastrals resultants del 
procediment de valoració col·lectiva de caràcter 
general dels béns immobles d'aquest municipi, us 
faig saber el següent:
La metodologia que s'utilitza per realitzar la valo
ració total d'un municipi és reglada, de caràc
ter massiu, amb mecanismes que volen garantir 
l'homogeneïtat i l'automatisme dels nous valors 
cadastrals. El resultat és la determinació en un 
únic procés de tots els valors cadastrals del muni
cipi, subjecte als inevitables errors de tota actua
ció d'aquestes característiques.
El procediment, que tracta una quantitat ingent de 
dades, genera les corresponents resolucions admi
nistratives que estableixen, entre altres, les bases 
imposables de l'Impost sobre els Béns Immobles 
(IBI), i que són notificades a tots els titulars cadas
trals en un mateix moment; això fa que els recur
sos que es presenten s'acumulin en un període 
molt curt de temps i que no es puguin resoldre tots 
en un termini immediat.
Davant aquesta situació, aquesta Gerència està 
compromesa en l'adopció de les mesures al seu 
abast per limitar els inconvenients que se'n deri
ven per als ciutadans i el municipi. Amb aquest 
propòsit, ha demanat, i obtingut, l'ajut del Consell 
Comarcal de la Selva per contestar els recursos 
presentats i reduir d'aquesta manera el temps per 
notificar els nous valors cadastrals resultants de la 
possible estimació favorable dels recursos. 
Confiem en què les mesures adoptades seran 
efectives i que en breu termini estarem en dispo
sició de notificar les resolucions, de forma conti
nuada i fins donar resposta a tots els expedients 
pendents.

Ei gerent territorial 

del cadastre de Girona
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Resum de l'acció de govern municipal fins el 30 de juny de 2008 

Regidoria d'Esports Regidoria d'Educació

Jaume Camps

A lguns esdevenim ents im portan ts  que hem de res

sa lta r que han tin g u t lloc al nostre m unicip i en els 

da rre rs  mesos han esta t el Ludibàsquet, com arcale t i 

el MIC, que han rep resenta t im portan ts  afluències de 

pa rtic ipan ts  i públic en bàsquet i fu tbo l, respectiva

m ent. Tots dos esdevenim ents van ser tam bé un èx it 

d 'o rgan ització  i, per ta n t, cal fe lic ita r els o rg an itza 

dors ta n t com als partic ipants. 

r ._ A nivell es tructu ra l, hem de fe r referència a les fugues 

r ' „  d 'aigua que es van de tec ta r a la piscina i que van 

‘ V '  posar en m arxa un seguit de m esures per m ira r de 

poder co rre g ir aquestes fu ites . Com ja  sabeu, aquest 

consistori està m olt preocupat per la sequera i l'es

ta lv i d 'a igua. La identificac ió  de l'o rigen de les fu ites  

ha donat els seus fru its  i les obres per co rreg ir-les  es 

duran a te rm e  tan av ia t com sigui possible.

Per acabar am b la reg idoria d'Esports, cal rem arcar 

que els sis locals del pavelló estaran a punt per a la 

seva u tilitzac ió  en breu per part de les en tita ts  que 

fan se rv ir el pavelló.

Comunicació i informació

Jaume Camps

A la regidoria de comunicació tam bé hem estat t re 

ba llant per ap licar algunes m illores i, properam ent, 

es portarà a te rm e el tras lla t de l'am p lificador de la 

m egafonia, que actua lm ent es troba a l'A juntam ent, 

cap al Centre Cívic. Aquesta mesura perm etrà u tilitza r 

m olt més aquest equipam ent i, per tan t, op tim itzar-ne 

les possib ilita ts alhora que m illo ra r el servei d 'in fo r

mació a la població. A pro fitan t aquesta gestió, es 

repararan els altaveus que no funcionaven bé i, fins i 

to t, encarem alguna petita am pliació cap a zones com 

a prim era mesura per acabar de desplegar ta n t com 

es pugui aquest servei durant els propers anys.

A ltres  tem es que l'A jun tam en t està treba llan t i que 

vo lem  incorporar són la m illora de l'actua l web del 

consistori i la revisió i m illora del servei de wi-fi.

Anna Viader

La reg idoria d 'educació continua treba llan t per acon

segu ir la construcció del nou CEIP Sant Iscle. Com 

to ts  els v id rerencs i v id rerenques recordaran, hi 

havia dos im ped im ents  principals que ten ien el p ro 

je c te  a tu ra t: un, era l'in fo rm e  de l'ACA, i l'a ltre , el 

subm in is tram en t e lèctric. Sobre el prim er, l'ACA ha 

em ès un nou in fo rm e favorable a la cessió d'aquests 

te rren ys  per a la construcció de la nova escola. I pel 

que fa al subm in is tram en t e lèctric , fina lm e n t serà 

l'A jun tam en t qui gestionarà aquesta línia elèctrica. 

Per ta n t, els dos esculls han esta t superats i to rnem  

a avançar cap a aquest equ ipam ent tan necessari. 

A ltres tem es d'aquesta regidoria que poden in teressar 

són la construcció de la Llar d 'in fants, el pro jecte de la 

qual s'està redactant d'acord amb els requerim ents de 

l'ACA, per exem ple, d 'e levar la cota com es va fe r amb 

el Salvador Espriu, per ev ita r inundacions.

I pel que fa al transp o rt escolar no ob liga to ri, s'ha 

pres la decisió de becar els estud ian ts  am b un im port 

de 50 €  per a cadascun, seguint tam bé crite ris  soci

als, com ara descom pte per segon germ à, etc. Aquest 

ha esta t un tem a polèm ic sobre el qual hem buscat 

el consens en tre  instituc ions, reco lzant-nos am b els 

a ltres  a jun ta m en ts  que tam bé estan m o lt a fecta ts i 

d ia logant am b la societat.

Regidoria de Joventut

Anna Viader

El concurs per a la licitació de can Turronet és el primer 
pas per recuperar un espai cridat a ser molt útil en 
la política de joventut del municipi. Hi haurà també 
l'Escola d'Adults, la UEC (Unitat d'Escolarització Com
partida) i l'hotel d'entitats.
També hem de destacar que les activitats que es posen 
en marxa cada estiu ja estan en ple funcionament: el 
Casal i Casalet del Grup d'Esplai Vidrerenc, les esta
des artístiques, el Casal Municipal i els camps de tre
balls al castell de Sant Iscle.

14
i

El Rec Clar • R E V IS T A  D E  V ID R E R E S Juliol 200842



Regidoria de Cultura

Anna Viader

La vida cu ltu ra l del m unicip i ha en tra t novam ent en 

una fase estiuenca després que a la prim avera vàrem  

o b rir i inaugurar la nova biblioteca Joan Rigau i Sala, 

que ha s ign ifica t una m illora qu a lita tivam e n t im p o r

ta n t per al m unicip i. Comparada am b l'equ ipam ent 

que teníem  fins ara, n 'am plia  la superfície, el nom bre 

de vo lum s, els fons general i pe rm et tam bé l'a m p li

ació d 'ac tiv ita ts  cu ltu ra ls  que s'hi rea litzen. Per tan t, 

la m illora és general.

regidoria d'urbanisme

Jaume Figueras

Des de la reg idoria d 'U rbanism e s'està fe n t un segon 

càlcul de les con tribucions especials que hauran de 

pagar els veïns dels carrers del centre  del poble afec

ta ts  pel p ro jecte d 'u rban itzac ió  que representarà una 

m illora considerable de la zona i, per ta n t, in crem en

tarà la qua lita t de vida dels veïns. En una prim era 

fase són 10 els carrers on es faran aquestes obres. 

Am b aquest segon càlcul, que s'està va lo ran t, la reg i

doria d 'U rbanism e pretén que el resu lta t sigui més 

equ ita tiu  per a to tho m . Un cop estigui defin ida la p ro 

posta de les con tribucions especials es convocarà els 

veïns afecta ts a una reunió per ta l d 'in fo rm ar-lo s  i 

es tud ia r els nous preus.

A quest és un pro jec te , ap rova t per l'a n te r io r  equip 

de govern , que ja  ten ia  una subvenció de 150.000 

euros de la D iputació  de G irona. R ecentm ent, però, 

s'ha aconsegu it, tam bé  de la D iputac ió  de G irona, 

una segona subvenció que en aquest cas és de 

100.000 euros, per ta n t, es calcula que s 'aconse

gu irà  una rebaixa substancia l en referència  am b la 

p rim era proposta de con tribuc ions  especials que es 

va fe r als veïns.

D 'altra banda, aquest estiu entren en funcionam ent 

els nous dipòsits d'aigua que s'han constru ït en uns 

te rrenys de t itu la r ita t m unicipal, al costat del cem en

tir i municipal i de la deixalleria. Hem in ve rtit un m ilió 

i mig d 'euros en la construcció de dos dipòsits que 

tenen una capacitat d 'em m agatzem atge de tres  m ili

ons de litres cadascun. L'objectiu és ga ran tir el subm i

n is tram ent d'aigua als vidrerencs i v idrerenques.

L'entrada en funcionam ent d 'aquests d ipòsits perm e

trà  enderrocar el d ipòsit d'aigua que hi ha al patí de 

darrere de l'A juntam ent. D'aquesta manera es recu

pera un espai que facilitarà les obres d 'am pliació de la 

Casa Consistorial.

regidoria d'urbanisme

Jordi Pruneda

ARE: Àrea Residencial Estratègia
Aquest p ro jecte perm etrà con s tru ir fins a 300 nous 

hab ita tges a la zona SUS-3 (al costa t de l 'In s t itu t) , 

150 dels quals seran de protecció ofic ia l, i que s 'an i

ran cons tru in t a mesura que en sorgeixi la neces

s ita t am b l'ob jectiu  d 'o fe rir hab ita tge als joves  de 

la població perquè no es vegin ob liga ts a m arxa r 

de V idreres per culpa de no disposar d 'un lloc on 

v iu re . En aquests m om ents, a V id reres no hi ha ni 

un sol hab ita tge de protecció ofic ia l, i el desenvolu

pam ent d 'aquesta zona ha de perm etre  cob rir la seva 

dem anda am b d ife ren ts  tipo log ies d 'hab ita tge  de 3 

plan tes com a m àxim . És im p o rtan t te n ir  present que 

aquest pro jecte tam bé ha d 'a fa vo rir la cohesió de la 

població, donat que aquesta nova àrea de cre ixem ent 

quedarà com presa d in tre  del nou via l p ro jec ta t per 

v o re ja r el nucli urbà. A més, des de l'A jun tam en t es 

podran es tab lir c rite ris  socials per donar-h i accés, 

com ara el nivell de renda, l'em padronam en t, etc. Tot 

a ixò ha de quedar estab le rt en el pla d 'hab ita tge  que 

ha de confeccionar l'A jun tam en t i que ha de definir, 

en tre  d 'a ltres  coses, el model de poble que vo lem , el 

seu cre ixem ent, el nom bre òp tim  d 'hab itan ts , etc.

EIs pisos de l'escorxador
En aquesta zona s'hi han previs t 30 pisos dotacionals 

de lloguer per a joves. Aquest edifici es farà respec

ta n t el vo lum  de l'escorxador am b façana m odern ista 

i la preservació del qual havia preocupat a la població 

del m unicip i.

altres temes
A ltres  tem es que anem  seguint són, per exem ple, 

l'adequació del d isseny del mapa acústic de la pobla

ció o el com p lim ent dels te rm in is  de tancam en t de la 

planta asfà ltica a la C35 (al qual fem  una vig ilància 

especial, donada la seva m àxim a re llevància).
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A la C35 estem  m iran t d 'im pu lsa r-h i algunes m illo - 

i  res pel que fa a accessos, drenatges i canalitzacions, 

perquè ens sembla que el resu lta t fina l de l'obra no 

s'adiu am b les expectatives raonables.

regidoria de Medi Ambient

Jordi Pruneda 
Punts de recollida selectiva d'escombraries
S'han increm en ta t els punts de recollida selectiva a la 

població, a feg in t-n 'h i 18 als 8 que ja  hi havia. Aques

tes m esures afavore ixen i potencien la im plantació  

dels bons costum s re lacionats am b la recollida selec

tiva  de les escom braries i els va lors m ediam bienta ls.

^  cam panya de recollida selectiva 
r '  „ als comerços
‘ V '  En aquesta m ateixa línia, s'han engegat campanyes 

entre els comerços per recollir de form a selectiva el 

cartró. Cal agra ir als com erciants del nostre poble que 

s'hagin posat al davant de la promoció de la recollida 

selectiva amb el seu exemple i la bona acollida d'aques

tes campanyes.

airejadors per les aixetes
A quest senzill aparell que es posa en un tres  i no res a 

l'a ixeta perm etrà esta lv ia r litres  d 'aigua sense perdre 

pressió. En to ta l s'han re p a rtit més de m il a ire jadors 

a to tes  les cases del poble, cosa que repercu tirà  en 

l'esta lv i global d 'a igua. I és que encara que da rre 

ram ent hagi p logut, cal no ba ixa r la guàrdia am b el 

tem a de sequera.

Programa d'educació ambiental
L 'ob jec tiu  d 'aquesta  in ic ia tiva  és aco s ta r els va lo rs  

m e d ia m b ie n ta ls  als jo v e s  am b a c tiv ita ts  de con e i

xe m e n t de l'e n to rn  pe r a cada curs  de p rim à ria  a 

ESO. L'educació la po rta  a te rm e  l'em presa  Roca- 

m are , am b un conven i am b la d ipu ta c ió  que hi 

aporta  el 50% .

Pla de la bicicleta
El Consell Escolar Municipal ha estudiat el Pla de la Bici

cleta. Am b aquest es pretén desenvolupar una xarxa 

bàsica de carril bici que perm eti als joves i escolars del 

municipi accedir a to ts  els equipam ents de form a fàcil 

i segura.

COMUNICACIONS

Del 16 de març al 15 de juny de 2008
La població de Vidreres ha augmentat en 46 habitants. Ha passat dels 7.579 del mes de març 

als 7.625 del mes de juny de 2008. D'aquests, 4.011 són homes i 3.614 són dones.

Font: Padró Municipal d'Habitants

V_
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Valors

PSC
PSC. GRUP DEL PROGRÉS DE VIDRERES

Mentre hi ha polítics que compleixen exemplarment 
les seves obligacions, d'altres actuen de manera inte
ressada i calculadora, preocupats només per la seva 
promoció personal i guiats per les seves apetències 
d'escalar descaradament. Caldria, d'una vegada 

per totes, actuar amb fermesa i exemplaritat contra 
aquests tipus d'individus, i els familiars, amics, com
panys o coneguts, haurien d'alertar-los que aquest 
insolidari incivisme pot tenir greus conseqüències per 
a les persones que el practiquen i per a la societat en 
la qual viuen i conviuen.

Aquests individus haurien de començar a actuar res
ponsablement amb esperit i amor a la tasca que s'està 
desenvolupant, per respecte a la societat i per respecte 

al joc democràtic. Només així guanyaran com a per
sones i milloraran moralment la seva influència i la 
seva tasca envers el poble.

Però està clar que per fer aquest primer pas, la per

sona afectada ha de ser conscient, entre altres coses, 
dels seus defectes. Ha de deixar de banda l'enveja, la 
mentida, la prepotència i, sobretot, ha de tenir visió 
crítica per aprendre dels errors que ha pogut cometre 
en el passat. En definitiva, ha de fer una mica d'exa
men de consciència i humanitzar-se una mica.

Malgrat tot, aquestes bones intencions serveixen de 
ben poca cosa si no es té ben après i assumit que per 
saber guanyar també s'ha de saber perdre i aquest 
valor tan bàsic i senzill malauradament avui en dia no 
tot polític el té assumit.

Un altre valor que aquests individus per desgrà
cia tampoc no tenen gaire assumit és el valor de la

paraula. La paraula d'una persona, ha estat i és un 
dels màxims dons que la societat ha utilitzat i utilitza 
com aval de confiança a aquell que en fa ús; i no hi ha 
res més trist que descobrir com una persona traeix la 

seva paraula i la credibilitat que la gent li havia dipo
sitat. Aquesta greu falta d'ètica, sovint, és tristament i 
conscientment utilitzada per polítics (a vegades molt 
més propers del que ens pensem) amb el patètic objec
tiu de voler quedar bé de cara a la galeria i intentar 
obtenir la confiança de la gent, gent que sortosament, 

gràcies al propi valor de la paraula, acaba veient el 
llautó a aquests hipòcrites embadocadors.

Per acabar, tothom estarà d'acord amb què la impor
tància d'un polític radica essencialment en el seu valor 
moral, en la seva transcendència social i en la seva 
capacitat per millorar la convivència entre totes les per
sones. Però malauradament aquests valors tan nobles 
acaben massa vegades enfosquits per aquesta classe 
de polítics que es neguen a fer l'esforç de treballar en 

favor de l'harmonia entre les persones i només cen
tren els seus esforços per crear crispació entre la gent 
d'un mateix poble. Per tant, estiguem atents a aquests 

"xarlatans" i mirem més enllà dels seus discursos, ja 
que al darrere de la paraula d'un polític hi ha una 
persona amb una sèrie de valors ètics i humans que 
són els que realment serveixen de fonament perquè 
la societat a la qual representa segueixi mantenint la 
confiança amb ell.

No aniria malament a tots aquests individus, que volen 
o intenten fer de polítics, tenir ben present aquesta cita 
de l'expresident de la Generalitat de Catalunya, Jordi 
Pujol, "La política no hauria de servir mai perquè les 
persones s'enemistessin" .
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JORDI CAMPS - GENT DEL POBLE, REGIDOR DE L'AJUNTAMENT DE VIDRERES

"El benefici no fa fressa, i la fressa no fa benefici"
Adolfo Suarez

Observant la frase i aplicant-la a Vidreres, la conclu
sió que en podem treure és que després de 365 dies 
d'un mateix equip de govern al nostre poble hem sentit 
més fressa que benefici. Hem vist que tenim una alcal
dessa carregada de voluntat i treballadora, però man
cada d'ajuda d'alguns dels components de l'equip 
de govern, i que aquests provoquen una minva en la 
capacitat de tirar endavant el poble de la manera amb 
què les vidrerenques i vidrerencs es mereixen. És un 
govern gris i mediocre, però capaç d'inaugurar una 
biblioteca dues vegades en menys d'un mes i, a més, 
amb mancances greus, com mesures de seguretat. 
Tenim els mateixos problemes que ens va deixar l'an
terior Ajuntament, a part que se n'han afegit d'altres. 
Podem reconèixer que hi ha hagut problemes que han 
sabut solucionar o han intentat solucionar. També hem de 

dir que en d'altres coses no han fet els passos suficients 
per fer que els problemes que els veïns tenen desapare
guessin. Això ens pot venir a dir que aquest tema amb 

ells els hi és igual o que estan "més perduts que un pop 
en un garatge" i a diferència del pop que vol marxar, 
aquí es treballa molt poc. Molta fressa i poca endreça. 
Aquest any de govern ens ha servit, també, per veure 

que els dos partits que formen la coalició aposten, 
sobretot, per l'aprovació de modificacions de plans 
urbanístics, i l'últim que voldran aprovar serà una 
modificació per poder construir més de 300 pisos de 
protecció oficial, la qual cosa ells consideren que és 
una bona noticia. uns pensen que així s'arreglarà un 

tros de poble i, els altres, perquè així vidreres arribarà 
més ràpidament a la xifra de 10.000 habitants, que 
és la que volen, tot i que durant la campanya es van 
inflar a dir que hem de tenir un creixement moderat 
per no perdre les arrels de poble, doncs la demagògia 
en aquest cas està servida.
Fer un nombre equilibrat d'habitatges de protecció ofi
cial per a gent que ja habita a vidreres seria el més

raonable i no provocar un efecte crida de gent d'al
tres municipis que tenen tot el dret del món de gaudir 
d'una casa d'aquestes característiques, però també 
nosaltres tenim el dret d'un creixement sostenible, no 
desbocat, a més de promogut per promotores alienes 
a les comarques gironines, que han passejat aquest 
projecte a molts municipis d'arreu de Catalunya i pel 
que es veu, Vidreres "ha comprat l'idea". No hauria 
estat més raonable anar fent de mica en mica segons 
la necessitat del poble?
Quina necessitat hi ha de fer el "Diari de Vidreres", 
quan tenim una eina com el Rec Clar, que és tan esti

mada per tots i que ara li pot representar, l'inici del 
final d'un model, que amb les seves mancances i gran 
serveis a Vidreres, ha funcionat bé fins al dia d'avui. 
Cap equip de govern mai no s'havia atrevit a treure 
un diari, tot i que sempre tots s'ho havien plantejat. 

Reflexionem, "dues publicacions són necessàries?" 
Recordem que totes dues les paga l'Ajuntament, és a 
dir, el poble de Vidreres.
Durant aquest primer any, el nostre grup hem estat 

defensant els interessos de Vidreres. Ens hem oposat 
a la planta asfàltica, una planta amb la qual quedem 
parats que l'actual equip de govern donés permís quan 
tenen els aires de Salvem el Pla a dins. Vam votar en 
contra que els veïns del casc antic haguessin de pagar 
una xifra tan elevada per arreglar els carrers, entre 
altres coses.
Volem acabar amb una petita reflexió. Diuen que 
la política és buscar-te maldecaps, és negativa, que 
no val la pena..., però el nostre grup no pensa això, 
pensem que la política és el dia a dia, és el mitjà per 
lluitar pel que volem, és la forma per fer realitat somnis 
i il·lusions, però només qui cregui a fer realitat les seves 
utopies i les il·lusions, aconseguirà fer una política que 
faci vibrar tots aquells que encara creuen a fer del 
nostre poble, un poble som iat. Esteu d'acord?
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Llar d’infants municipal
<ih

esquerra
Des que ens vam assabentar que l'equip de govern 
volia construir una nova llar infants, dins del grup 
d'Esquerra ens vam alegrar per la decisió, alhora que 
ens preocupàvem per la ubicació que s'ha triat.

Es pretén construir la nova llar d'infants al costat de 

l'actual Escola Salvador Espriu. Podem entendre que es 
vulgui (des de l'equip de govern) unificar els equipa
ments en un sol lloc, i que en el cas de la nova llar d'in
fants, es faci a l'altra punta del poble respecte de l'actual 
llar, el que no compartim és la ubicació escollida:

•Pel fet d'ésser una de les zones més inundables del 
poble.

•Pel caos circulatori que s'origina cada dia a les 
hores d'entrada i sortida de l'escola i de l'IES.

•Per la manca d'aparcaments que hi ha a la zona en 
època escolar.

•Per l'excessiva distància que hi haurà entre les dues 
llars municipals.

El grup d'Esquerra va formular preguntes en el Ple del 
mes de novembre referents a la nova llar i a la seva 
ubicació. La resposta de la regidora d'ensenyament 
va ser contundent: "si volem que la nova llar estigui 

operativa per al proper setembre de 2008, s'ha de 
construir en terrenys de propietat municipal, i aquests 
són els que tenim".

En el següent Ple del mes de gener de 2008, ERC va 
insistir a demanar que l'equip de govern es repen
sés el tema. Va ser l'alcaldessa qui va contestar que 
"la ubicació estava decidida i que no calia parlar-ne 
més". La regidora d'ensenyament va afegir que "el 
projecte portava un cert retard i que probablement 
la nova llar no estaria enllestida per al proper setem
bre" (això sí que és preocupant, al nostre entendre).

grup m u n ic ipal  D'ERC

El regidor d'urbanisme, Sr. Pruneda, va aclarir que "si 
calia es faria un vial nou per descongestionar el trànsit 
d'aquella zona" (això suposaria doblar el cost i de 
moment no hem vist cap projecte).

Esquerra creu que no es pot fer una obra tan impor
tant per al municipi en un lloc com aquest, pel sol fet 

que "són els terrenys que tenim i, a més a més, hi ha 
pressa". Ara que l'equip de govern ja ha reconegut que 
la pressa no hi és, i ja que aquest setembre no estarà 
acabada, potser seria el moment d'escoltar les altres 
forces polítiques per trobar un emplaçament millor.

Quan Esquerra governava, proposava d'habilitar 
quatre aules al costat dels vigilants municipals per, men
trestant, amb tranquil·litat i consens, cercar la ubicació 

més idònia per a la nova llar d'infants. Aquesta idea no 
deuria agradar l'equip de govern actual i per això han 
preferit tirar pel dret, amb arguments tan pobres que 
ens recorden altres temps de la nostra història.

A hores d'ara, ja sabem que l'Agència Catalana de 
l'Aigua ha requerit l'Ajuntament per tal que modifiqui 
el projecte, ja que hi han observat greus riscos d'inun- 
dabilitat.

Companyes i companys de l'equip de govern,

•Quan deixarem les rancúnies de banda?
•Quan escoltarem totes les forces polítiques?
•Quan deixarem de precipitar-nos?

Esquerra està a l'oposició, però en obres importants 
com aquesta sempre trobareu la nostra mà oberta per 
parlar, dialogar, discutir, fins a arribar a un consens 
que sigui el millor per al nostre poble, que sigui el 
millor per a Vidreres.
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de triar quin futur volem

n  ________________________________________________
ENERGIA X VIDRERES

ENERGIA per VIDRERES
arríïlomuns. cohesiú i H*8anibilíta<

Des de la responsabilitat de decidir el que pugui ser 
millor per al poble -no per al grup- i què hi fem com 
a grup a la política municipal, hem decidit deixar el 
govern municipal si s'aprova el pla parcial del Parc 
d'Activitats.

Ho fem així perquè el Ple municipal -que és qui té la 
darrera paraula- hagi de triar, sense embuts, quin ha 
de ser el futur del poble. Perquè tingui ben clara la 
tria: o continuïtat o canvi.

Continuïtat, vol dir seguir amb la inèrcia d'idees des de 
fa 20 anys, quan cada poble i poblet pensava que amb 
un polígon asseguraria treball i impostos... D'aquestes 
idees ara ja només en queda un conformisme en accep
tar decisions passades, com si fossin irreversibles i com 
si no hi hagués al país una nova política territorial que 
prioritza la racionalitat, la sostenibilitat i la contenció en 

l'ús del territori; queden també els interessos creats de la 
promoció; i queden les ganes de cobrar aviat un grapat 
d'impostos per gastar més sense haver de modernitzar 
l'Ajuntament. No queden més raons, no hi ha un pro

jecte de poble, no hi ha una visió de què volem ser, 
fins a quina mesura, a on volem arribar a l'entorn on 

estem... Els arguments que ens diuen perquè no deixem 
el govern és per al govern mateix: poder per al poder, 
no poder portar endavant un projecte de poble. Si el 
PSC convenç algú perquè li voti el pla parcial serà amb 
aquests desil·lusionats arguments.

Canvi, vol dir considerar el Parc d'Activitats com la 
clau de volta del projecte de poble. Ara fa un any, 
quan vam fer el pacte PSC-ExV, vam pensar que seria

un tema negociable i que podria tenir sortida en un 

context supralocal..., però no hi ha hagut mai voluntat 
de negociar ni de trobar un projecte comú; han primat 

els interessos i el pla parcial ha engegat el procés uni
lateralment. ExV estem pel canvi. Estem per revisar 

el Pla General, almenys pel que fa al sòl industrial, 
basat en una prèvia avaluació de l'impacte ambiental, 
que preservarà el Pla de Vidreres i tots els sols inun- 
dables, i resituarà el sòl industrial que ens pertoqui, 
pensat des d'una escala comarcal. Canvi també vol dir 
resoldre els temes que d'alguna manera han quedat 
encallats per la inèrcia que representa el Parc d'Ac
tivitats, a fi de modernitzar l'Ajuntament al nivell que 
necessita un poble en creixement com el nostre (que 
ho fa per l'atractiu residencial que té, no industrial): 
començar per cobrir els llocs de direcció (secretaria, 
arquitecte...), posar el dia l'Hisenda sobre la base de 
l'activitat urbanística, planificar els serveis per als resi
dents de cares a acotar i estabilitzar el creixement de 

la vila entorn els 10.000 habitants (implica dissenys 
més sostenibles, augmentar densitat -de "ciutat-jardí" 
a edificació plufamiliar-, no permetre comerç i serveis 
fora del casc urbà, i promoure habitatge de protecció 
oficial, per mantenir la diversitat i cohesió social, tal 
com proposa la Generalitat amb l'ARE).

Encara som a temps a triar el model de poble que 
volem. El Ple haurà de triar-lo, amb claredat i amb 
totes les conseqüències. Si s'aprova el pla parcial, una 
conseqüència, per coherència amb el que ens demana 
l'11% de l'electorat que ens va votar, és que la conti
nuïtat la gestioni qui ja li estigui bé..., nosaltres estem 
pel canvi.
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Un record
per la Rosa i en Pla

CIU GLORIA SELIS I MASNou - CoNVERGENCIA I uNIO

Aquest és un escrit d'homenatge, de reconeixement, 
de.... (digueu-ne com vulgueu), a llargs anys de feina 
en silenci, de ser-hi sempre, a l'hora que sigui i sempre 
amb les mateixes ganes.

Aquest és un escrit que em fa una il·lusió especial. 
Parla del poble, de la gent de cada dia, de perso
nes que han fet feina, que hi han sigut sempre i que 
sempre hi han sigut amb el mateix esperit de servei.

Aquest és un escrit per parlar-vos de la Rosa Planiol 
i d'en Pla. Ambdós s'han dedicat durant dècades al 

servei al poble, l'una netejant i l'altre procurant l'en
dreça i el bon estat dels carrers.

Vidreres ha crescut molt i avui la nòmina de perso
nes que integren l'equip d'empleats municipals és molt 
més llarga, però per a molts de nosaltres la Rosa i en 
Pla són molt més que això.

En uns moments en què el més fàcil és ésser un empleat 
anònim de qualsevol administració o organisme públic 
i que el més probable és que de la presència d'aquesta

persona només n'hi hagi constància al lloc de treball 
propi, ens trobem amb un exemple que demostra que 
això no sempre és així.

Ens hem acostumat a donar per fet que els carrers han 

d'estar nets i endreçats i trobar els interiors dels edifi
cis públics en perfecte estat de netedat i ordre.

Tanmateix, la netedat i ordre, a l'interior dels edificis 

i també al carrer, no surten del no-res. Si hi són és 
perquè hi ha gent que fa feina i perquè, a més, vol 
fer-la ben feta. Així ho han fet la Rosa i en Pla durant 
dècades.

Ara, i ja els toca, diuen que pleguen, certament no ens 
pertoca als altres dir que s'ho mereixen. D'això ja se 
n'encarrega la llei, però sí que ens pertoca un reconei
xement a tants anys de dedicació i de feina ben feta i 
desitjar-los que visquin la nova etapa que ara inicien 
amb la mateixa il·lusió que han viscut l'etapa que ara 
tanquen.

Felicitats i gràcies!
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Kedougou
MONTSE CIURANA - GRUP iNTERCULTURAL JAMiA KAFO

La vida és tranquil·la a Kedougou, tot i els inconvenients que dificulten la 
vida quotidiana i el treball que desenvolupem en nom del Grup Intercultural 
Jamia Kafo. La pluja ha estat molt benvinguda per la població local, que ha 
començat amb els treballs agrícoles i el bestiar ja no té l'aspecte famolenc 
de fa uns mesos, perquè han aflorat les pastures.
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Havent passat uns mesos de calor infernal, hem 
desembocat a l'època de pluges, o com diu la gent de 
Kedougou, a l'hivern. La traducció d'aquest hivern a 
la ciutat és una mitjana de 30 a 35 graus durant el dia 
i unes nits un pèl més fresques, quan la temperatura se 
situa al voltant dels 20 graus. Plou gairebé cada dia, 
amb unes tempestes de vent, llamps i trons que fan 

posar els pèls de punta.
sovint cauen llamps a terra, que es tradueixen en 

incendis a bosc o sobre petits barris de cabanes. 
Quan plou, els serveis d'electricitat i telefonia es tallen 

per la caiguda de cables i com que per arreglar-los es 
necessiten algunes hores, o fins i tot dies, Kedougou 
resta com mig adormit.

Tal i com us comentava fa tres mesos, també han arri
bat els mosquits, i conseqüentment, la malària. Al 
barri arriba cada dia la notícia de gent i amics que 

estan malalts de "palu", poques persones disposen de 
mosquiteres per protegir-se de les picades. Malgrat 
tot, podem dir que a l'hospital de la ciutat disposen 
de medicaments (estem al començament de l'estació

plujosa) i tothom se'n va sortint si té de diners per 
pagar-los.
Durant aquests tres mesos hem treballat, sobretot, en 
l'acabament de les dues aules de l'escola Maternelle, 

en els treballs d'instal·lació de les bigues de ferro i de 
les planxes de zinc del teulat, arranjament dels sòls 
interiors, instal·lació de portes i finestres i pintura inte
rior i exterior de les dues aules. Estic satisfeta amb el 
resultat final, tot i que algunes vegades m'he enfadat 

amb el paleta perquè les finestres no estaven en línia
o el terra de les aules no era uniforme. L'IDEN ens ha 
felicitat pel treball, pensaven que no pintaríem, i els ha 
sorprès gratament l'obra final.

En aquests moments els alumnes del Lycée Technique 
estan treballant en la construcció dels pupitres per a 
les dues aules, ja estava programat d'aquesta manera 
quan vam decidir que el material inventariable vingut 
des de Dakar anava destinat a les aules per als alum
nes més grans.
Dins la formació professional al Lycée hi ha una 
branca de formació de ferrers i una altra de formació
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de fusters, coordinada per una ONG belga anome
nada APEFE, que ha creat una Unitat d'Aprenentatge 
i Producció, on els beneficis de la venda de material 
repercuteixen directament en els alumnes. Vaja, fins 

aquí tot és magnífic, però esperem el material construït 
des del dia 14 de juny; aquesta demora en l'entrega 
és fruït de la inexistència de material a Kedougou, no 
hi ha el ferro adequat per elaborar els pupitres. Des 
de la posada en marxa d'aquest projecte a Kedougou, 
fa més d'un any, ens trobem encara amb insuficiència 
de material. Esperem l'entrega dels pupitres per al dia 
14 de juliol, és a dir, amb un mes de retard, tot i que 
no crec que sigui possible, malgrat que els alumnes i 
professors ja han començat amb el treball. Hem de ser 
optimistes i pensar que al mes de setembre tot estarà 
llest per al començament del curs escolar.

Per altra banda, la Biblioteca Municipal compta amb 
192 persones abonades, un èxit de participació. Durant 
els mesos de maig i juny han estat moltes les persones 
que han treballat a la biblioteca, ja sigui alumnat o



professorat, per preparar els exàmens finals. Algunes 
tardes no hi havia lloc per asseure's a treballar.
Durant una setmana ens vam veure obligats a tancar 
la biblioteca "per reformes". Malgrat que ja havíem 
arreglat el teulat en dues ocasions, el primer dia que 
va ploure a Kedougou es van formar goteres enor
mes dins les dues sales, el treball no estava ben fet 
i la tela asfàltica que vam posar estava tota arren
cada, fet que provocava l'entrada d'aigua. L'aigua i 
els llibres no són compatibles, i per això vam decidir 
que no quedava més remei que arrencar tot el teulat 
i posar-ne un de nou, ja que els pedaços fets ante
riorment no servien de gaire res: les planxes d'ura
lita estaven en molt mal estat per l'acció del sol. Per 

tant, la rehabilitació era imprescindible. Com cada 
vegada que es vol construir o rehabilitar, la manca 
de material a Kedougou és la tònica, o sigui, que vam 
esperar durant tres setmanes l'arribada de planxes 
de zinc des de Dakar, des de finals del mes d'abril 
fins a mitjans del mes de maig.

oooo

LO
LU
a l
LU
a l
O

O

£ço
>
LLI
a l
•

i .
K

Ü
ü
o
BC

23



00
o
o

Tot i que les planxes actualment ja estan totes posa
des, una part no estan fixades definitivament perquè 
no van enviar tots els "claus" necessaris des de 
Dakar...
En l'actualitat no disposem de ciment, o sigui, que 
tampoc no podem acabar tot el treball de fixació. Quan 
dic que no hi ha ciment, vull dir exactament que no hi 
ha ni un sac, a cap preu, i jo en necessito una dotzena! 
Com m'ha dit avui el paleta: "Paciència, paciència...", 
i m'ha xiulat que demà arriba un camió carregat amb 
30 tones. Ja li he dit, "a les sis del matí faré cua a la 
porta del magatzem!", pel ciment i pels "claus", no fos 
cas que encara tinguem el paleta parat durant quinze 
dies. Quan m'ha vist tan convençuda, ha especificat: 
"demà o demà passat, inshalla (si Déu vol)...". Vaja, ja 
m'enteneu, demà no hi haurà ciment a Kedougou. 
com que les notícies i el boca-orella funciona força 
bé, demà al matí n'encarregaré cinc tones, de ciment, 
així podrem començar els treballs de construcció d'una 

aula a l'escola Sadio Ba, on es necessita una tona i 
mitja per fer maons (es fan manualment) i la resta per 

fer els fonaments. Esperem que en un mes les obres de 
construcció d'aquesta aula estiguin del tot acabades, 
però com ja us imagineu, preveure una temporalitat és 
gairebé impossible.
Les notícies que ens arriben des de Dakar no són 
encoratjadores, hi ha talls d'electricitat continus fruit 
de l'encariment del petroli, i no hi ha arròs, aliment 

principal de la dieta senegalesa.

A Kedougou encara trobem arròs, més car que habi
tualment, i amb l'arribada de la pluja també ens ha 
arribat l'aigua a les aixetes perquè els pous s'han 
omplert.
La gent ha començat a cultivar la terra, el "fonio" 
especialment, un cereal local semblant al cuscús. 
Kedougou ha quedat buit, les persones s'han des
plaçat a les zones rurals i petits poblats limítrofs 
per treballar en l'agricultura, un molt bon senyal. 
Esperem que la collita sigui generosa i es puguin 
omplir els graners de cara a l'estació seca de l'any 
que ve.
Nosaltres seguirem treballant en la construcció d'au
les i preveiem poder viatjar a Dakar durant el mes 

de juliol, per fer la darrera compra de llibres per a 
la biblioteca a partir de les demandes efectuades per 
les escoles i l'institut de la ciutat. També hem acabat 

de dissenyar la campanya de sensibilització per a la 
lluita contra la SIDA, juntament amb el Centre ADO de 
Kedougou, que agrupa associacions de joves i asso
ciacions sanitàries, que preveiem realitzar durant el 
mes d'agost.
Em protegeixo dels mosquits portant màniga llarga i 
calçat tapat durant el vespre i la nit, i untant-me de 

repel·lent en crema i esprai. La ciutat està completa
ment enfangada, el mercat s'ha omplert d'hortalisses 

i la mainada juga a remullar-se sota la pluja. El pai
satge s'ha pintat del verd i hem deixat de viure i treba
llar sota un constant núvol de pols.
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Convivere
CONViVERE - ACCIO iNTERCULTURAL

Des de fa ja sis anys que a Vidreres es presenta l'Agenda Llatinoamericana i 
Mundial, tot difonent el missatge que un altre món és possible i els diversos 
temes que en cada edició l'agenda tracta de manera monogràfica.

Aquest any, el grup de gent que ens organitzem i tre
ballem perquè la presentació de l'agenda i el canvi de 
consciència es faci realitat, ens hem constituït com a 
entitat sota el nom de Convivere. Acció Intercultural. 
Aquesta entitat té la voluntat de treballar per vidreres 
aspectes tan importants com la interrelació entre les 

persones que configuren la comunitat vidrerenca per 
tal d'afavorir-ne la cohesió social. A més, vol ser una 
entitat oberta a tothom qui vulgui sumar iniciatives, 

esforços i convicció, així que si algú s'anima a partici
par d'aquesta iniciativa serà molt ben rebut.
El passat diumenge dia 8 de juny de 2008, al Centre 
Cívic Francesc Llobet hi va tenir lloc l'assemblea 
d'inici de la campanya de l'agenda 2009. En aquesta 
assemblea hi van assistir diverses persones d'arreu de 
les comarques gironines que, com nosaltres, presenten 
l'agenda, com també la regidora de cultura que va

donar la benvinguda a tots els membres de la trobada 
en nom de l'Ajuntament de vidreres.

En aquesta assemblea es va parlar de l'agenda 2009 
que porta el títol: Cap a un nou socialisme. La utopia 
continua. També es van presentar uns documentals 
anomenats L'Excusa, que tindran una durada de tretze 
minuts i tractaran temes relacionats amb la democrà
cia i la ciutadania i seran presentats en la xarxa de 

televisions locals. Esperem que en pugueu gaudir ben 
aviat.
Després d'aquesta presentació, només ens queda dir- 
vos que enguany hi ha prevista una nova presentació 
de l'agenda, més lluïda que mai i que, per tant, aneu 
reservant, si us ve de gust, un foradet en la vostra 
agenda per poder participar de la presentació de 
l'agenda i de la quarta edició de la degustació de 
plats d'arreu del món.
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Nou centre de recuperació 
per a fauna exòtica a Vidreres

Tots aquells animals exòtics, de granja o pertanyents a 
fauna autòctona no protegida provinents de decomisos, 
trobats ferits, abandonats o perduts ja tenen per fi un 
lloc on recuperar-se.

GAIA EXÒTICS

A vidreres s'està muntant el primer centre d'acollida 
per a aquest tipus de fauna, que permetrà cobrir 
un buit legal indispensable per atendre la creixent 
demanda d'espai on ubicar tot animal que no sigui 

gos, gat o espècie autòctona protegida.

Un cop al centre i superada la seva quarantena o conva
lescència, es posen en adopció, es redistribueixen cap a 
d'altres centres especialitzats a nivell internacional, s'alli
beren al medi d'on venien o es queden acollits al centre 

de forma indefinida, segons la naturalesa de cada cas.
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Fins ara, davant un decomís d'un 
animal d'aquest tipus, en no exis
tir un lloc on allotjar-los, que
daven irònicament en dipòsit al 

mateix lloc, a càrrec del denunciat 
(espectacle públic, venedor il·legal
o particular amb tinença irres

ponsable). I els individus trobats 
al carrer no tenien un lloc ade

quat on anar a parar, ja que les 
gosseres no estan preparades per 
incorporar un espai mínimament 

adequat, els centres de recupera
ció només acullen espècies pròpies 
de la zona i només les que estan 

en perill de recessió, i els zoos no 
es poden arriscar a creuar malalties ni 

zar els grups ja formats.

a desestabilit-

Per això calia crear un punt d'acollida preparat per a 
aquestes ocasions.

Des d'aquí tornem a agrair l'altru

ista cessió particular d'una antiga 
zona d'horts, on quedarà ubicat 
el centre. Es troba als afores del 
poble, dins Les Bòries, on els ani

mals viuran al camp, sota el bosc o 
a l'estany, segons l'espècie.

Si més endavant fes falta més espai
i s'acorda amb l'Ajuntament la 
utilització d'un terreny municipal

o s'aconsegueix arrendar alguna 
finca de més hectàrees, es traslla
darien les instal·lacions cap a una 

zona encara més gran.

Es tracta d'animals silenciosos i tranquils, la majoria 

herbívors o frugívors, no contaminants del medi i amb 
molt potencial educatiu i lúdic, que permetran oferir 
nombroses activitats a escolars i visitants, per treballar 
amb ells i col·laborar en autofinançar el projecte.



Cal molta ajuda humana per muntar els hàbitats, 
cuidar els animals, aportar material divers i preparar 

la documentació, els quaderns d'estudi i les tasques 
formatives. Qui vulgui afegir-s'hi pot participar en 
campanyes informatives i de divulgació, acollir tem
poralment algun dels ingressats, recopilar material 
de jaç on dormir i refugiar-se, aportar aliments com 
ara pa, restes d'hortalisses, fruita o verdura, material 

per construir jocs o estructures per enriquir les instal- 
lacions i, fins i tot, assessorar a nivell professional en 

temes que puguin resultar útils a nivell tècnic, admi
nistratiu o educatiu. Tots hi sou benvinguts.

Esteu convidats a conèixer les fures, la mofeta, els conills 
porquins, els ocells ornamentals, els jerbus, el coatí, les 

tortugues aquàtiques, els peixos de bassa, l'aviram i el 
bestiar de granja, entre d'altra fauna acollida.

I a mesura que arrangem més espais oferirem noves 
places per a daines, iacs, cangurs, visons, emus i 
altres animals.

Entre tots farem d'aquest projecte d'interès comú 

una realitat digna d'orgull personal. Moltes gràcies 
a tothom per aportar també la vostra il·lusió.
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Si voleu rebre més informació, connecteu-vos a la plana web:
www.adoptaranimals.org 

o truqueu a:
VOLUNTARIAT 692 222 517 • ADMISSIONS 692 223 606 • ADOPCIONS 665 090 542

La Festa Petita reincorpora els hereus i pubilles
Enguany, la Festa Petita de vidreres, anomenada 

també la Festa dels Patrons de Sant Iscle i Santa Vic
tòria, que se celebrarà com cada any al novembre, 
acollirà també l'elecció anual de l'hereu i la pubilla 
del poble. Fins ara, aquest acte es realitzava difumi
nat en l'àmplia i diversa programació lúdica de la 
Festa Major de Vidreres. Per tal d'enaltir el simbo
lisme que les figures de l'hereu i la pubilla tenen per 
al poble, aquest any s'ha pres la decisió de traspas
sar aquest acte a la programació de la Festa Petita, 
emmarcat dins d'unes activitats de caire més tradicio
nal i popular. D'aquesta manera es recupera un dels 
esdeveniments que tradicionalment havien format 
part d'aquesta festa.

LnLU
Ol
L U
a l
O

n

V I
>LU
a l

i .

ü
u
o
BC

27

http://www.adoptaranimals.org


00
o
o

un
LU
a l
LU
a l
Q

Q

£un
>
LU
a l

i .
«
ü
u
o
BC

Grup Vitraris:
Cultura i tradició

Resum de les activitats realitzades
GRUP VITRARIS

Durant aquest segon trimestre, les diferents seccions d'aquesta entitat han 
programat les següents activitats:

L'Ateneu
El dia 25 d'abril, la historiadora Assumpta Montella 
va presentar-nos el seu llibre "La maternitat d'Elna: 
Bressol dels exiliats". La conferència va permetre'ns 
conèixer una mica més a prop la dolorosa situació 

que van viure unes quantes exiliades de la guerra 
civil espanyola que hagueren de tenir els seus fills en 
unes condicions ben lamentables.

El 9 de maig, el doctor Ferran Ruiz va exposar-nos 
quines són les claus per imaginar l'educació del segle 
XXI: la tecnologia aplicada a l'aula, els nous mètodes 
pedagògics i d'aprenentatge, una estructura arqui
tectònica dels edificis ben diferents, i un tractament 
de l'alumnat d'acord amb els nous temps.

El cinefòrum
Durant aquest trimestre, hem pogut gaudir de 
tres excel·lents projeccions: "Memento" del direc
tor Christopher Nolan, "El libro Negro" de Paul 
Verhoeven i "Brazil" de Terry Gilliam. Totes les 

projeccions van comptar amb una presentació 
introductòria i el fòrum posterior. Hi hagué una 
bona participació de públic que fou obsequiat amb 
l'habitual cava i coca.

El cafè filosòfic
Els dijous 10 d'abril, 15 de maig i 5 de juny es van 
dur a terme les sessions corresponents del cafè filosò
fic. És ben sabut que aquestes trobades constitueixen 
un bon espai per debatre temes que interessen o pre
ocupen als tertulians que hi participen. Enguany, la 
secció es tancà amb un sopar de tots els participants 
en alguna de les tertúlies.

Les sortides lúdiques i culturals
El dia 26 d'abril es va organitzar una sortida lúdica 
a Girona per tal de veure i gaudir d'un espectacle de 
circ: "Pirates, Pirates". Grans i petits, i gràcies al circ 
nacional xinès, van poder assaborir una nova manera 
d'entendre el circ.

Els costums i les tradicions
Com cada any, hem organitzat la tradicional festa 

de la revetlla de Sant Joan: arribada de la Flama 
del Canigó, foguera de Sant Joan darrere el pave
lló i sopar popular. Enguany, també se celebrava el 
25è aniversari de l'arribada de la Flama del Canigó 

a Vidreres i, per aquest motiu, es van fer unes samar
retes commemoratives. Jesús Ciuro ens va obsequiar 
amb la lectura d'un seu poema sobre la Flama del 
Canigó i amb la lectura del tradicional Manifest.
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Un moment de la presentació del llibre La maternitat 
d’Elna el passat 25 d’abril

Atès que el tercer trimestre de l'any coincideix amb el 
període de vacances, les propostes d'aquest trimestre 
es redueixen considerablement. No obstant això, les 
activitats previstes són ben interessants:

► les sortides lúdiques i culturals
12 de juliol: Ruta literària a Romanyà de la Selva 
29, 30 i 31 d'agost: visita a l'Expo Zaragoza 2008

► El cinefòrum
19 de setembre: "Fellini 8 i mig"

► l'Ateneu
26 de setembre: Arcadi Oliveras

► Els costums i les tradicions
14 de setembre: Festa del Tornaboda, amb el tradi
cional correaigua, la festa de l'aigua i la berenada 
popular.

Imatges de l ’arribada de la Flama del Canigó a Vidreres.

El Grup Vitraris us donem les gràcies per haver par
ticipat en les activitats programades i us animem a 

acompanyar-nos en les d'aquest proper trimestre.
Bon estiu!

oo
o
o

LnLUoú
L Uoú
O

n

V I
>LUdl
•
S.
W
v j
u
o
BC

29

■



Casal del Jubilat i el pensionista
LA JUNTA DEL CASAL
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Activitats realitzades

Diada de sant Jordi
El dimecres dia 23 d'abril, Sant Jordi, com cada any, 
es va fer entrega d'una rosa a totes les sòcies que van 
venir al Casal a recollir-la.

Trobada de Casals
El dimarts dia 20 de maig vam celebrar la trobada 

anyal dels casals veïns: Caldes, Maçanet, Riudarenes, 
Riudellots, Sils, Vilobí i Vidreres. Vàrem reunir-nos uns 

700 socis dels diferents casals a l'església parroquial 
de Sant Feliu de Guíxols. Va oficiar la missa Mn. Agustí 

Vila, rector de la parròquia de Castell d'Aro. Qui ho va 
desitjar va poder visitar el museu que es troba al costat 
de l'església. Després vam dirigir-nos a Platja d'Aro 
per continuar celebrant la nostra festa de germanor. Va 
acabar, tant se val, amb un animat ball, una sardana, 

l'hora del adéus, salutacions i fins l'any que ve.

Excursions
En l'excursió del dimecres 16 d'abril vam visitar Santa 
Pau, vila vella declarada "Conjunt historicoartístic", 
amb un nucli netament feudal i una meravellosa plaça 

porticada que justifica la visita.

Vàrem poder comprar les famoses i gustoses mongetes 
de Santa Pau. Continuàrem l'excursió passant a prop 
del volcà de "Santa Margarida" i per "La Fageda d'en 
Jordà". Vam visitar el Santuari del Far i cap a Coll de 
Condreu per dinar. Després de l'habitual sessió de ball i 
ja de retorn cap a casa, vam fer una aturada a Rupit.
El dimecres dia 11 de juny vam anar en direcció 
Figueres, fins arribar a Roses on paràrem per esmor
zar amb unes bones sardines a la brasa. Continuàrem 

l'excursió cap a Peralada. Vàrem visitar el Castell, 
majestuós palau medieval. Vam poder admirar la 
gran biblioteca-arxiu de 80.000 volums (actualment), 
la sala-museu del vidre, la capella i el museu del vi. 
Realment, tot és digne de veure. A continuació vam fer 

una visita a la vila i ja vam dirigir-nos altra vegada a 
Roses per dinar. Vam ballar i tornar cap a casa.

Xerrada sobre La Llei de la Dependència
El Consell Consultiu de la Selva, amb la senyora Neus 

Sesena, assistent social i tècnic en gestió d'aquesta 
Llei, ens van oferir una xerrada, en el nostre Casal, 

el dimecres dia 30 d'abril a les 6 de la tarda. 41 per
sones vam poder aprofitar-nos de les seves amenes 
paraules, informacions i respostes a totes les pregun
tes que se'ls van plantejar. Va ser molt interessant.
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Centre Cívic 
XVi Jornades a la Llar de Jubilats
El dimarts dia 13 de maig, a 2 /4  de 5 de la tarda, va 
tenir lloc en el nostre Casal una xerrada-espectacle 
"Vivència d'una poeta cubana a Vidreres", a càrrec 
de la senyora Amparo Parra (poeta, actriu i veïna de 
Vidreres). Els assistents ens ho vam passar molt bé.
El dimarts dia 27 de maig, també a 2 /4  de 5 de la 
tarda, en el nostre Casal, el senyor Arturo Solari (artista 

plàstic, arterapeuta i educador) ens oferia una xerrada- 
taller "Promoció de la salut a través de l'expressió artís
tica". 38 persones vam escoltar els seus extraordinaris 
consells. En acabar, el regidor Lluís Ferrer va repartir- 

nos un obsequi a cada persona assistent.

Concert d'alumnes de l'Escola 
Municipal de Música de Vidreres
El divendres dia 6 de juny, a les 6 de la tarda, en el nostre 
Casal, els alumnes de l'Escola Municipal de Música de 
Vidreres van oferir-nos un extraordinari concert. Van 
actuar: la Coral de l'EOC, la Coral Infantil, la Coral 
d'Adults i l'orquestra Va de Sons. Familiars i socis vam 
emplenar la sala de ball del Casal per escoltar i aplaudir 
les meravelloses actuacions de tots els alumnes.

Excursió a Vic
El dimecres dia 16 de juliol vàrem sortir en direcció 
Vic per parar-nos a esmorzar a la Gleva. Tot seguit, 
vam anar a visitar el Museu del Coure, ubicat en una 

antiga torre de principis del s. XX, que es troba al 
costat de les instal·lacions industrials de l'empresa 
La Farga Group, l'empresa més important del sector
i del país. Dinàrem en un restaurant de la zona, i 
vàrem tenir una sobretaula amb ball i tornàrem cap 

a casa nostra.

Activitats a realitzar

Excursions
L'excursió del mes d'agost, el dimecres dia 13, ens 
portarà cap al Parc Natural del Montseny, Santa Fe, 
Viladrau i Sant Feliu de Buixalleu. Aprofitarem la fres
cor d'aquests indrets en unes dates en què normalment 
la temperatura és molt alta a la nostra vila.

El mes de setembre no farem excursió, tota vegada 
que per al dijous dia 18 tenim programada la celebra
ció de la nostra Diada del Soci.
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Inauguració de la biblioteca 
municipal Joan Rigau i Sala

GEMMA CiURO
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El passat 31 de maig vàrem tenir el plaer d'obrir al 
públic la nova biblioteca municipal Joan Rigau i Sala. 
Va ser un dia molt bonic, carregat d'emocions, il·lusions
i sentiments en el quals els vidrerencs i vidrerenques van 
tenir l'oportunitat de conèixer el nou equipament. 
Durant aquest dia vàrem poder gaudir de la presència 
d'alguns membres de la família Rigau, fet que va donar 

un toc especial a la celebració del 25è aniversari de la 
nostra biblioteca, batejada amb el nom de "Joan Rigau
i Sala". Amb motiu d'aquest fet vàrem inaugurar l'ex

posició que porta per nom "1983-2008, 25 anys de 
la biblioteca Joan Rigau i Sala", la qual està ubicada 
a la sala polivalent. Un miler de persones van visitar la 

biblioteca durant aquesta diada de portes obertes. 
Tanmateix, però, el dia 29 de juny va tenir lloc la 

inauguració oficial de la biblioteca, dia en què vàrem 
comptar amb la presència del Conseller de Cultura i 

Mitjans de Comunicació de la Generalitat de Catalu
nya i altres representants d'institucions destacades com 
la Diputació de Girona i el Servei de Biblioteques de 
la Generalitat. També hi van assistir els representants 

polítics del municipi de Vidreres i alcaldes i regidors 
dels pobles veïns. Tots ells acompanyaren l'alcaldessa
i regidors de l'Ajuntament de Vidreres, juntament amb 
Mossèn Lluís Mitjà i representants dels diferents equipa
ments del municipi.

Va ser una acte molt bonic, en el qual tothom va mos
trar una gran satisfacció vers el nou equipament i que va 
estar amenitzat per la Colla Gegantera de Vidreres, a la 
qual, des de la biblioteca, donem especialment les grà
cies per la seva col·laboració desinteressada i per donar 
a aquest acte el to divertit i festiu que es mereixia.
Ara ja tenim la biblioteca nova i tothom està content. 
Els usuaris participen d'aquest èxit amb les seves visites 
diàries que s'han multiplicat per tres. En aquest primer 
mes ens han visitat 5.351 persones, hem fet tres activi
tats de dinamització, un club de lectura, 15 visites esco
lars i 4 hores del conte.
El personal de la biblioteca volem aprofitar aquesta 
ocasió per fer un agraïment a les institucions que veuen

les biblioteques com a impulsores de la cultura, la lec
tura i el lleure i que fan que equipaments com aquest 
siguin possibles.
Ara només ens queda dir-vos que aquest estiu us espe
rem a la biblioteca, a la fresca, i gaudint del plaer de 
llegir i de les activitats que tenim programades i que 
detallem a continuació:

Programació d'estiu
j u n y

• "Petit animalari" de Montse Dolcet. Dijous 5 de juny 

a les 18:00 h. Nascuts per llegir.
• "Contes d'aigua dolça i salada". A càrrec de l'Espina 

de la Sardina. Dijous 26 de juny a les 18:00 h.
ju u o l

• "Música dibuixada" de Lluís M. Bosch.
Dijous 3 de juliol a les 18:00 h.

• Activitat per a nens i nenes de 4 a 8 anys. 
Nascuts per llegir.

"Va d'estrelles". De Va de Contes.
Dijous 17 de juliol a les 18:00 h.

a g o s t

• "La força de voluntat i altres contes" de Quim 
Monzó, per a adults. A càrrec d'Assumpta Mer

cader. Dijous 1 d'agost a les 21:00 h.
• "Contamoxaines per infants". Cia Borinot Groc. 

Dijous 7 d'agost a les 11:00 h. del matí.
Nascuts per llegir.

• "Roba estesa". A càrrec de la Perleta i els mitjons. 
Dijous 21 d'agost a les 18:00 h.

setembre

• "El circ de tots" de Dinsdungat Animació. Dijous
18 de setembre a les 18:00 h. Activitat per a nens
i nenes a partir de 4 /5  anys. Nascuts per llegir.
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Centre Cívic Francesc Llobet
Èxit de participació en els cursos del Centre Cívic

Dues novetats amb èxit a la programació del Centre Cívic Francesc Llobet: 
"Curs de restauració de mobles i objectes antics" i "Curs de català signat 
(llenguatge de signes)".

Durant aquest curs 2007-2008, al Centre Cívic de 
Vidreres, s'han incorporat dues activitats que han estat 
un èxit de participació i també de satisfacció.
Per una banda, dins la programació de l'Escola Muni
cipal d'Arts Plàstiques del Centre Cívic Francesc Llobet, 
s'ha incorporat a iniciativa del propi Ajuntament, des 
del mes de febrer i fins al juny i a mode d'ampliació 
de l'oferta estable, el curs de restauració de mobles i 

objectes antics. Aquest curs, de quatre hores setma
nals, impartit per la restauradora professional Maria 

Guerrero, ha comptat amb la participació d'una dot
zena d'alumnes i ràpidament ha generat unes dinàmi

ques de participació molt positives. Mostra d'això és 
que, en aquesta última edició de la Fira de Tractoristes 
2008, s'ha realitzat una exposició dels objectes que 
els/les alumnes han restaurat durant el que porten de 
curs. Només cal veure'n els resultats i admirar la paci

ència i la traça dels alumnes i professora per obte
nir-ne aquests objectes que, lluny de ser nous perquè 
la majoria tenen més de 50 anys, semblen acabats 
de fer! Per tot això, volem felicitar els participants

d'aquest curs i animar-los a poder continuar aquesta 
activitat ja de manera estable dins la programació del 
Centre Cívic 2008-2009.
Per altra banda, i per segon any consecutiu, dins la 
programació de l'Escola Municipal d'Adults del Centre 
Cívic Francesc Llobet, s'ha realitzat la segona edició 

del curs de català signat. Aquest curs, que respon a la 
demanda que van realitzar el curs passat vidrerencs i 
vidrerenques amb la necessitat d'aprendre aquest llen
guatge per atendre professionalment o familiarment 

persones que l'utilitzen per comunicar-se, ha suposat 
un aprofundiment per als alumnes que l'any passat 
van realitzar-ne el primer nivell. Creiem que la vintena 
de persones que han realitzat aquests cursos millora
ran l'atenció de les persones que, per diferents motius, 
necessiten comunicar-se amb les mans en lloc del llen

guatge oral. Felicitem per això l'esforç dels alumnes i 
de la professora que l'imparteix, Tània Carreras, que 
és tècnica superior en llenguatge de signes i que tre
balla com a educadora en centres educatius que tenen 
alumnes amb aquesta necessitat.
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Resultats dels Alumnes del Centre Cívic 

Francesc Llobet presentats a proves oficials 

Escola d’Adults i Escola de Música. Curs 2007-2008
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Durant el curs 2007-2008,els diferents programes educatius oficials del 
Centre Cívic (Escola d'Adults i Escola de Música) preparen diferents alumnes 
perquè es presentin a les convocatòries oficials a final de curs. Enguany els 
resultats han estat els següents:

Curs de preparaciD per la prova dSccUS a la Universitat per a Majors de 25 anys 
Proves a la Universitat de Girona

Escola Adults 
Univ. Girona

Presentats Aprovats No aprovats Nota Mitjana 
17 10 (5 9 % )  7 (4 1 % )  4.93 

293 134 (4 6 % )  159 (5 4 % )  3.79

Curs de preparaciD per la prova dScclZ& a cicles Formatius de Grau Superior i Art'stic
Proves a lUES Serrallarga de Blanes

Escola Adults 
IES Blanes

Presentats Aprovats No aprovats Nota Mitjana 
13 9 (6 9 % )  4 (3 1 % )  5.32 

125 -  -  -

Curs de preparaciD per la prova dScclZ& a cicles Formatius de Grau MitjD 
Proves a lUES Serrallarga de Blanes i lUES Montilivi de Girona

Escola Adults 
IES Blanes

Presentats Aprovats No aprovats Nota Mitjana 
6 6 (1 0 0 % ) 0 (0 % )  6.33 

125 -  -  -

Curs per lQbtenciD del Graduat en EducaciD SecundUHa (GES)

Escola Adults
Alumnes ExUmens fets Aprovats No aprovats 
14 79 49 (6 2 % )  30 (3 8 % ) 
Han obtingut el graduat: 4 alumnes

Proves oficials per lQbtenciD de Certificats de CatalD 
de la Secretaria de pol'tica lingDstica 

Proves a la Universitat de Girona (notes pendents: juliol-setembre)

Escola Adults
Presentats BH&ic Elemental Intermedi (B ) Suficiühcia (C ) 

22 3 9 4 6

Proves oficials de MDsica -  Estudis de pas de Grau 
Proves al Conservatori Isaac AlbUhiz de Girona

EM de Vidreres 
Isaac AlbUhiz

Presentats Aprovats No aprovats Nota Mitjana 
16 15 (9 4 % )  1 (6 % )  6.76 
88 70 (7 9 % )  18 (2 1 % )  -

A banda d'aquests resultats de música, també cal 
tenir en compte que més de 30 alumnes han realitzat 
proves a la mateixa escola de música de Vidreres amb 
tribunal extern i que aquestes proves no estan con
templades en aquest resum. De la mateixa manera, 
també han fert proves oficials els alumnes (90) de grau 
elemental amb tribunals interns.
En resum, tenim 88 alumnes del Centre Cívic que han fet

proves oficials i que han obtingut molt bons resultats en 
funció de les mitjanes dels centres on s'han examinat. 
Cal felicitar, en aquest sentit, a alumnes, professors i 
pares i mares per haver compartit aquest curs amb 
nosaltres i amb el Centre Cívic. Ja són quinze anys i 
encara ens fa molta il·lusió compartir alegries i vivèn
cies amb els nostres alumnes, professors i tutors.
Molt bon estiu!
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IES Vidreres
Viatge fi de curs de 4t d’ESO

KOEN ALVAREZ

La setmana precedent a Setmana 
Santa, els alumnes de 4t d'ESO de 
l'IES Vidreres van poder gaudir d'un 
viatge de fi de curs (irònic, ja que el 
curs s'acaba el 13 de juny) a Itàlia.

Es va sortir de Vidreres, l'autocar va passar per Maça
net, i es va recollir la gent que viu allà. A l'aeroport 

es notava la tensió i el nerviosisme. Es van facturar 
els quilos i quilos de maletes i, després del control, i 
un temps d'espera, l'avió va marxar, amb tots dins, 

acompanyats també d'un institut de Reus, entre altres. 
Després d'aterrar i recollir les maletes, un gos mig 

mort de gana va donar-los la benvinguda i va ras
trejar l'equipatge en busca de drogues, que no va 
trobar. Un altre autocar va fer el transport fins a Lido 

di Jesolo, on era l'hotel.

En els dies següents, es van visitar els llocs més 
emblemàtics d'Itàlia: el Space de Florència, els 
punts de venda mòbils i amb preus negociables 
que tenien un ampli assortiment d'Emporio Arnani, 

roles, etcètera, i tot això sense oblidar Venècia, 
Florència i la torre inclinada de Pisa. També es va 
gaudir molt del menjar variat de la cuina italiana: 

pasta, pasta, pasta, cereals secs, arròs, pasta... i, 
endevina-ho... pasta!

La tornada es va fer en el vaixell splendid, des de 
Gènova. Els camarots eren molt grans i amb molt d'es
pai, a fora feia una brisa suau i el vaixell es movia 
molt poc, no donava possibilitats al mareig.

En arribar a Barcelona, un autocar va tornar tots els 
alumnes i profes a Vidreres i Maçanet.

El viatge va ser tot un èxit, sense problemes greus, i no 
crec que ningú l'oblidi ràpidament.
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CEIP Salvador Espriu
El meu pas per l’escola
Els nens i nenes de 6è volem acomiadar-nos agraint tots aquells moments 
viscuts a l'escola Salvador Espriu. Ara comencem una nova etapa amb ganes 
i il·lusió, però aquests records formen part de la nostra història i, per això, 
avui, els volem compartir amb tots vosaltres.
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Comencem l'escola a P3. Les nostres senyoretes, la 
Nuri de Gil, l'Anna Casellas i la Pilar Camps van 
fer possible que perdéssim aquella por i aquella 
inseguretat del que descobreix per primera vegada 
tot un món diferent... Érem els cava

llets de mar, fèiem migdi
ada i vam començar 

les nostres petites 
excursions cap 
al lavabo, ja 
que al pati no 
n'hi havia.

A q u e s t e s  
s e n y o re te s , 
que eren molt 

atrevides, ens van 
portar de colònies a 
Sant Andreu Salou.

dem també que hi havia uns capgrossos... i al final 
de curs ens van regalar cucs de seda per a tots.

Hi ha altres records d'aquesta etapa: la psicomo- 
tricitat, el pati a les tardes, l'aprenen

tatge de les primeres lletres, 
la joguina que ens dei

xaven portar l'en

demà dels reis, 
les bossetes 
on portàvem 
l'esm orza r, 

els gripaus 
que trobà

vem al pati i 

alguna que altra 
revolució", com 

fer forats al terra i esca
par-nos sota les reixes...
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A P4 teníem les mateixes senyoretes, ens sentíem 
més segurs a l'escola, ja havia passat un any!!! 
Érem la classe dels dofins. Ja no fèiem migdiada. A 
l'hora de dinar no ens deixaven agafar els ganivets 
i dinàvem tots junts en una taula, portàvem pitet! 
Encara no ens consideraven prou grans, ja que no 
ens deixaven pujar ni a l'estructura ni al tobogan 
que hi havia al p a t i .  Aquell curs va arribar la 
Selena. Vam anar de colònies al mateix lloc.

L'últim curs d'educació infantil, continuem amb les 
mateixes senyoretes. Per fi construeixen el lavabo al 
pati petit. Recordem aquell dia que al menjador ens 
van deixar els ganivets i els vam fer servir per bara
llar-nos i, evidentment, ens els van tornar a treure. 
Repetim, novament, el lloc de les colònies. Recor-

A primer i segon vam tenir l'Assumpta de senyo

reta i la Lluïsa ens llegia contes, amb ella fèiem 
racons i suport. A primer va arribar la Dúnia. Va 
haver-hi molts canvis: teníem llibres, carpetes, 
llibreta, agenda, estoig, retoladors i a la tarda 
no sortíem al pati. Vam aprendre a llegir i a
escriure.

Fèiem un calendari gegant, cartells amb les dites 
dels mesos, etc. Recordem aquells gomets i aquella 
estrella que ens enganxaven a la samarreta per 
premiar els nens i les nenes que es portaven bé. 
Vam començar el Projecte Comenius. Vam anar 
d'excursió a les Illes Medes amb un vaixell que 
tenia finestres a sota per veure els peixos. També 
vam anar a l'Aquàrium i a l'Imax a veure una pel-
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lícula de 3D que anava sobre la vida submarina. 
Les colònies van ser a Mas Muixach. Vam trobar 

en "Zic Karamic" i ens el vam emportar a la classe. 
Érem el grup de les llebres, toixons, guineus, ros
sinyols, mussols i gripaus. A segon va 
començar l'Àlex. Al projecte 
Comenius vam estudiar 

Irlanda. De colònies 
vam anar al Castell 
de Montsoriu, on 
vam trobar a dona 
Guillerma, que vivia 
al castell de Mont- 
soriu. Érem genets, 
mallerengues, porcs 
senglars, pit-roigs, esqui
rols i toixons.

A tercer teníem de tutors al Xavi i a la Fe. Ja érem 
grans, vam començar a escriure amb bolígraf!!! 
Aquell curs va arribar en Jan. La Rosa ens feia 
naturals i teníem una practicant que era d'educació 
física, la Gemma. Vam anar de colònies a Vilanova 

de sau, vam visitar el pantà de sau i vam fer de 
bandolers amb en serrallonga.

A quart teníem en Pep de tutor i l'Engràcia de suport. 
També teníem dos practicants, l'Anna de primària i 
la Mireia d'anglès. A mig curs va venir l'Aron (el 
substitut d'en Pep) i durant les colònies (vam anar 
a la Garrotxa), ens va deixar veure la final de la 
Champions. Van arribar tres companys més: la Yas- 
mina, en Roger i en Víctor.

A cinquè van arribar l'Enrique, l'Albert, la Carla, la 
Míriam i en Marc, una bona colla!!! Passa una cosa

molt important per a nosaltres en aquest curs: ens 

separen en dos grups: 5è A, tutora la Marta Presas 
i 5è B, tutora la Nuri Daban. Érem les classes menys 
nombroses de l'escola, setze nens i nenes a cada 

classe... També hi ha una altra nove
tat: apareixen els barracons... 

Recordem els jocs que vam 
muntar per la casta

nyada i que no vam 
anar de colònies, 
ens havíem d'espe- 

— rar a 6è. D'excur-

* sió, al CosmoCaixa.

I per últim, arriba sisè.

Noves incorporacions, l'Is- 
mael, l'Aïna, la Sandra, en 

Sebastian, en Franch, la Sabina, la 

Sara i la Dome. Comença la sisena hora. Tenim 
de tutora la Fe, de català la Nuri Daban, la Rosa 
de matemàtiques, la Nuri de religió, la Ruth de 

música, en David d'educació física i en Josep M. 
i l'A lbert ens fan càlcul mental.

De colònies anem a l'Era de Ponts, a Lleida, a fer 
esports d'aventura. Va estar molt bé, però una mica 
lluny.

I aquí s'acaba el nostre pas per l'escola. Segur que 
cadascú de nosaltres guarda altres records que ja 
formen part de la nostra història. I esperem que 
aquesta història, la de cada un i cada una de nosal
tres, ens ajudi en aquesta nova etapa que comen
cem amb expectació, il·lusió i, segurament, amb 
certa enyorança.

Gràcies!!!
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CEIP Sant Iscle
Activitats del 3r trimestre
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English Day - cicle Superior
Novament, hem participat a l'"English Day", una acti
vitat en la qual durant tot el curs els nens i nenes de 
6è de primària de diferents escoles de la zona han 
participat, realitzant activitats diverses per practicar 
l'anglès de forma lúdica i funcional.
Tots els nens i nenes han creat una mascota (amb text 
i dibuix), i exercicis "on line" que uns han preparat i

els altres han intentat resoldre. També han elaborat un 
conte "on line" (amb text, gravació i dibuix) en què el 
protagonista és la mascota guanyadora. Han prepa
rat una obra de teatre, uns jocs i un himne que es va 
compartir el dia de la cloenda.
Aquest dia tots els nens/es que havien participat en 
l'activitat es van trobar i conèixer. Va ser una bona 
experiència.

Sortida al circ cric-crac - cicle m itjà
El divendres dia 30 de maig, els alumnes de cicle mitjà 
van anar a Sant Esteve de Palautordera, al Montseny, 

a visitar el circ Cric-Crac. Van compartir una jornada 
molt divertida amb l'Andreu Poltrona, un pallasso poc 
formal, i un grapat de magnífics professionals del circ: 

trapezistes, acròbates, músics, pallassos, etc.
El circ es troba situat al bell mig del parc natural, entre 
boscos i a prop d'un petit riu. Les seves instal·lacions 
agrupen tres carpes per a diferents espectacles, a més 
de diverses autocaravanes que fan les funcions d'ha

bitatges, bar o magatzem.

Al llarg de l'any passen artistes del circ de totes les 
nacionalitats que fan les delícies de nens i grans amb 

propostes d'una gran originalitat. Es tracta d'un circ 
ben diferent del qual estem acostumats: més pròxim, 

més eclèctic i atrevit, que fa de revulsiu davant d'es
pectacles més clàssics que es poden veure en altres 
indrets, i que dóna una nova visió del món circense. 
Un deu a l'organització i a la feina dels monitors i 
assistents dels grups. I un altre deu a la qualitat del 
muntatge i a l'originalitat de l'espectacle.



colònies al Mas Batllori - cicle inicial
Els nens i nenes de cicle inicial van anar de colònies a 
Mas Batllori de Cornellà de Terri, els dies 5 i 6 de maig.

Van fer tallers de jardineria, bossetes d'olor, coneixement 

d'amfibis i rèptils i després de sopar s'ho van passar 
d'allò més bé jugant i ballant amb un animador.

Recordem la Srta. Leonor i en Braulio Blanco (Pepito)

Pocs dies abans de final de curs, vam saber que la senyo
reta Leonor havia mort. Trista notícia en acabar un curs 
que havíem encetat recordant, precisament en el Rec Clar 
d'octubre, la senyoreta Carolina, pel mateix motiu.
La senyoreta Leonor havia treballat durant gairebé 

quaranta anys a la nostra escola. Per les seves clas
ses van passar, sobretot, moltes nenes, ja que fins als 
voltants de 1970 els nens i nenes anaven a classe 
separats. De ben segur que moltes tenim el record de

classes tranquil·les, amb la lliçó ben apresa per poder 
recitar-la a la "secció".
També volem recordar a en Braulio Blanco, en Pepito, 
com li deien els nens. Va ser conserge de l'escola 

durant molts anys. Amb la seva crossa i voluntat, era 
capaç de fer totes les feines possibles i inimaginables 
en una escola; des de netejar, arranjar desperfectes, 
cuidar-se de nens o classes i, fins i tot, fer el dinar en 

cas de necessitat.
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Boscos bruts?
EDUARD ADROBAü

Ara que ve l'estiu comencen les campanyes de prevenció d'incendis forestals 
i es comença a parlar que una de les principals causes dels incendis és que 
els boscos estan bruts.
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Però, què és un bosc brut? És un bosc ple de deixalles? 
Normalment, quan diem que un bosc està brut parlem 
d'un bosc amb un sotabosc dens, amb un aspecte sel
vàtic, és a dir, molt poc atractiu per a nosaltres. 
Ecològicament parlant, un bosc és un conjunt d'espè
cies arbòries, arbustives i herbàcies (entre altres) que 
s'estructuren en estrats ("capes segons les seves alça
des"). Això vol dir que de forma natural els boscos 
regulen les espècies que s'hi poden localitzar, i els 

peus que s'hi poden trobar de forma natural.
La pregunta és, com ho poden fer? Doncs a través de 
la llum, la llum del sol és el recurs limitant, és a dir, 
és el recurs més escàs i el que fa que sense aquest 
element la vegetació no pugui desenvolupar-se. Per 
explicar aquest fet farem un símil amb la construcció. 
Imaginem-nos que estem construint una paret, tenim 

rajols de sobres, però només un cubell de formigó. 
Podrem anar construint la paret fins que se'ns acabi 
el formigó, ja que de rajols n'hi ha de sobres. Així, 

el que ens condiciona la construcció de la paret és el 
formigó, aquest és el recurs limitant.
En el cas dels sistemes naturals, sempre hi ha un ele

ment que és escàs, i en el cas del bosc moltes vegades

l'element més escàs és la llum. Si visualitzem un alzinar 
madur, les alzines tenen una alçada considerable, amb 
una ombra molt important que fa que arribi molt poca 

llum a les parts més baixes, que fa que a les espècies 
que hi hagi en aquesta zona els costi molt prosperar. 
Per aquest fet, els boscos vells o madurs tenen una 
presència de boscos "nets", amb poc sotabosc i una 
quantitat d'ombra important, perquè les plantes que 
integren el sotabosc no poden assolir grans mides i 
tampoc no hi ha gaires individus.

En el cas dels boscos més propers a Vidreres, nor
malment diem que els boscos estan "bruts", que hi ha 

massa vegetació, que s'hi ha d'actuar perquè si no hi 
actuem no tindrem mai el bosc "net". En el nostre cas 

es tracten de boscos joves que estan en ple procés de 
successió natural.
La successió natural és un procés de substitució d'unes 
espècies per unes altres. Un exemple de successió seria: 
un cop un bosc es crema no hi queda res, al cap d'unes 
setmanes o mesos hi comença a aparèixer herba i 
algunes espècies comencen a rebrotar/germinar. Al 

cap d'un temps tota la zona està coberta per espècies 
arbustives, juntament amb plançons d'arbres.
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Al cap d'uns anys els arbres van guanyant terreny i van 
desplaçant els matolls fins a arribar a un bosc madur i 
amb poc sotabosc. Aquest procés és un procés llarg i 
moltes vegades no acaba d'arribar mai al final perquè 
a causa de les diferents pertorbacions (incendis, tales... ) 
el procés torna a començar.
Doncs, si partim que és un procés natural, la millor 
acció és no fer res que pugui afectar aquest procés? 
Bé, hem de tenir en compte que si els boscos estan en 
una fase de successió és a causa de la nostra mala 
gestió, sobreexplotació (fa uns anys es talava indis
criminadament per extreure'n combustible), incendis 
forestals per culpa d'activitats d'origen antròpic... 
una de les formes de gestionar els boscos per tal 
d'accelerar els processos naturals és realitzar tales 
i desbrossades selectives (disminuir el nombre de 
peus per tal de disminuir la competència entre ells) 
i així fer que les plantes puguin créixer més i amb 
una major disponibilitat de recursos (aigua, llum,

nutrients) que els fa més resistents a les sequeres i a 
les malalties.
Però actuacions de desbrossament i tales indiscrimi
nades converteixen els boscos en arbredes, on només 
es preserven els arbres seleccionats, s'eliminen els 
plançons i totes les espècies arbustives, fent que reper
cuteixi negativament en les pròpies espècies vegetals 
(rejoveniment del bosc, nombre d'espècies...) i direc
tament amb la fauna que viu en aquest hàbitat, la qual 
cosa provoca que moltes espècies que podríem trobar 
quan hi ha un bosc amb sotabosc (ja que hi troben 
aliment i refugi), acabin desapareixent.
Per tot això, quan mirem un bosc, hem de mirar més 

lluny de les nostres concepcions culturals i estètiques, 
ja que la majoria considera que un bosc s'ha d'assem
blar a un jardí, però realment això no és un bosc. El 

bosc és la barreja, la riquesa d'espècies i ambients, un 
punt selvàtic que permet la vida de moltíssimes espè
cies animals i vegetals.

Les plantacions d’eucaliptus 
empobreixen el sòl per sempre?

►  RESPOSTA

Els eucaliptus són arbres de la família de les mir- 
tàcies, originaris del sud-est d'Austràlia. Es van 
començar a estendre de forma important en el 
darrer segle als Països Catalans com a arbre de pro
ducció de fusta i com a arbre ornamental.
És un arbre de creixement ràpid, per la qual 
cosa és apreciat per la seva producció, viu 
en terrenys lleugerament àcids i tolera rela
tivament bé la sequera. una de les princi
pals característiques és que és un arbre que 
pot viure en zones amb molt pocs nutrients, 
quan la majoria d'espècies no hi podrien 
viure. És per aquest fet que un cop s'arren
quen i es planten altres arbres, aquests no 
poden prosperar, i sembla que els eucalip
tus siguin els responsables d'aquest empo
briment del sòl. I no és que els eucaliptus 
hagin empobrit el sòl, sinó que el terra ini
cialment ja era molt pobre.

EL LECTOR 
PREGUNTA

Podeu adreçar 
les vostres preguntes 
sobre medi am bient 

a l'adreça electrònica 
de la revista

elrecclar@hotmail.com
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Picades d’insectes
iSABEL ADZET RiBA - LLiCENCiADA EN FARMACiA
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Quan fem vida a l'aire lliure, sobretot a la primavera i a l'estiu, hem de 
prendre algunes precaucions pel que fa als insectes. Normalment quan ens 
pessiga un insecte només ens fa una mica de picor, però alguns infants i 
adults poden respondre davant d'una picada amb una reacció exagerada 
amb símptomes locals, eritema o inflamació i, fins i tot, generals, com 
vòmits, hipotensió... que poden resultar greus.

Si alguna vegada tenim problemes seriosos davant 
d'una picada, hem d'estar alerta i davant de símp
tomes generals hem de dirigir-nos immediatament al 
centre de salut. És important prevenir aquestes situaci
ons tan normals com severes.

Per què piquen els insectes
• Per defensar-se en el cas que els molestem tant 

intencionadament com accidentalment.

• La mosquit femella pica perquè necessita sang, 
rica en proteïnes indispensables per a la madura
ció dels seus ous.

Reaccions davant de la picada
La femella, en picar injecta amb la seva saliva una 

substància vasodilatadora i anticoagulant que és irri
tant. El nostre sistema immunitari reacciona donant 

lloc a: inflamació, dolor i picor local.

prevenció de les picades

És molt útil l'ús de repel·lents. Tot i que tenen 
un ampli espectre d'acció la seva eficàcia no 
es total i per això convé prendre una sèrie de 
mesures alternatives com ara:
• Pantalons llargs.

• Camises de màniga llarga.
• Calçat que sigui tancat.

• Cal evitar la roba de colors foscos, brillants o 
estampats florals que atrauen els insectes.

• Cal evitar perfums i cosmètics d'olor intensa, 
ja que atrauen els insectes.

• Cal evitar estar a prop de l'aigua, sobretot, la 
que està estancada.

• Cal utilitzar mosquiteres.
• Hem de mantenir-nos allunyats de deixalles.



tractament bàsic de les picades
Compreses fredes o gel 

Locions calmants 
Antihistamínics 

Amoníac
Corticoides de potencia dèbil o intermèdia

Què són els repel·lents?
Són substàncies que s'apliquen per tal d'allunyar els
insectes, i evitar-nos així les seves molestes picades
i les malalties que poden transmetre. Cal deixar clar
que els repel·lents no maten l'insecte.

Consells en l'aplicació dels repel·lents
• S'han de seguir les instruccions d'ús de l'etiqueta 

del producte.
• Es poden aplicar tant a les parts del cos exposa

des com a la roba. No cal aplicar a les parts dels 
cos que estan protegides.

• No s'han d'utilitzar en la zona propera a la boca, 
ulls, ni mucoses.

• No s'han aplicar en ferides o parts irritades del cos.
• Cal rentar les parts del cos on s'ha aplicat el repel-

lent una vegada estiguem a casa.
• Cal rentar-se les mans desprès de cada aplicació.
• En cas que necessiti aplicar un protector solar i 

repel·lent, s'ha d'aplicar primer la protecció solar 
i en segon lloc el repel·lent.

• Aplicar sobre la pell seca.
• En cas de suor o banys, cal tornar a aplicar el

producte.

consells D'Us DE REPEL·LENTs EN NENs

• No s'ha de permetre que els nens es posin el 
repel·lent.

• Abans d'aplicar-los el repel·lent, cal posar-lo 
a les mans de l'adult i desprès escampar-lo.

• No s'ha d'aplicar repel·lent en les mans ni 

els peus dels nens, sobretot dels bebès per la 
seva tendència a posar-s'ho tot a la boca.

• Cal mantenir el repel·lent fora de l'abast dels 

nens, ja que la seva ingesta pot provocar 
intoxicacions greus.

• Si s'aplica repel·lent a la roba, cal recordar 
de rentar-la abans de tornar-la a utilitzar.

• Hi ha molts repel·lents en el mercat, esculli 
un repel·lent que li proporcioni una protec

ció d'acord amb el temps que vostè estarà 
a l'aire lliure. Normalment en l'etiqueta del 
producte ja s'indica el temps de protecció que 
se'n pot esperar. Si ha d'estar-hi més temps, 

caldrà tornar a aplicar el producte.
• La seva farmàcia li aconsellarà el més indicat 

per a cada situació i edat.

FE D'ERRADES
Al número anterior, El Rec C lar 4 1 , la signatura de 

l'autora de l'artic le  "Les patologies de l'u ll" de la 

secció "curar-se en salut" no va sortir publicat. La 

seva autora és:

JÚLiA viLARDELL FAjuLA
llic e n c iad a  en f a r m à c ia

Disculpeu les molèsties.
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Atlètic Vidreres FSCE
JORDi DiUME MAiMiR
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Cinquè aniversari!

Sembla que era ahir quan una colla d'amics es van reunir per competir en 
un parell de torneigs, un a Barcelona i l'altre a Blanes. Era la temporada 
2004-2005 quan començava tota aquesta moguda. I d'això en farà 5 anys 
la temporada vinent. Sembla poca cosa, però per a nosaltres és molt impor
tant, celebrem la cinquena temporada, i no ha estat fàcil arribar fins aquí.

Per a la propera temporada continuem competint 

a la Federació Catalana de Futbol, Lliga la Selva, 
al voltant de l'octubre iniciarem de nou les com
peticions. Però la nostra activitat no s'atura fins 

llavors. Una junta renovada ha estat treballant els 
últims mesos per millorar la situació del Club i 

els resultats esportius (que certament no han estat 
gens bons aquesta última temporada), buscant fit
xatges i fent les preparacions per a la barraca de 
la Festa Major.

Com sempre, no deixeu d'entrar a la nostra web 
(www.vidreresfsc.com) per trobar tota la informa
ció referent a aquesta història que us hem comentat. 
També trobareu un recull de fotografies de les diferents 
temporades, i de les activitats que hem realitzat amb 

els jugadors: arrosada, calçotada, sopar de Nadal i 
de final de temporada, com també la presentació de 

les noves equipacions.
Així doncs, que tingueu un bon estiu! I ens veiem a la 
Festa Major!

UILUOú
L UOú
O

o

£
>LU
a l

i .

ü
u
o
BC

. 1

V '  
- f  t

■ki W f

■ ■ • Ü Í 1  *  % ”  -  

r  . s

j L S  .  A  '  w
1 1\  v ^  *■

*  " 4 4  : i ®

Temporada 2007/08

44

■

http://www.vidreresfsc.com


Atletisme
GEMMA MASNOU

Jesica Soto, or a l’estatal júnior 
i bitllet directe al mundial

L'atleta Jesica Soto 
(ISS-l'Hospitalet) es va 
proclamar campiona 
d'Espanya de la seva 
categoria júnior. El 
campionat es va dispu
tar a la localitat de Vitò

ria i l'èxit aconseguit per la Jesica va ser doble, ja que, 
a part d'aconseguir la medalla d'or, va anar acompa
nyat d'un excel·lent salt de 3m 95cm, que suposa una 
nova millor marca personal de l'atleta i, a la vegada, 
marca mínima directa per participar amb la selecció 

espanyola en el proper Campionat del Món Júnior de 
pista que tindrà lloc a Bydgosczcz (Polònia) del 8 al 13 
de juliol. Cal tenir en compte que l'any passat la Jesica 
ja va participar en el Mundial Juvenil i que en aquesta 
temporada, en el seu salt a la categoria júnior, el primer 
any i amb l'exigència de les mínimes per part de la 
IAAF i la RFEA, el resultat obtingut és un gran mèrit.

La Jesica segueix 
pujant el llistó 

i aviat la veurem 
superant la mítica 

barrera dels 
4,00 metres

Campionat de 
Catalunya Júnior

En el Campionat de Catalunya Júnior, celebrat a Gra

nollers, la Jesica Soto va aconseguir l'or i l'Ester Sese 
(CA Lloret-la Selva) va obtenir el bronze en la prova 

dels 5.000 metres marxa amb un temps de 29'02".

Masnou i Soto, plata i bronze al català absolut

En el Campionat de Catalunya Absolut de pista a l'aire 
lliure celebrat a l'estadi Joan Serrahima de Barcelona 

hi van participar 4 atletes vidrerenques. La Gemma 
Masnou i la Jesica Soto es van penjar la medalla de 
plata i bronze en les proves de 3.000 metres obstacles i 
salt amb perxa, respectivament. La Gemma va parar el 

crono amb un temps de 10'42", que és marca mínima 
per participar en el Campionat d'Espanya Absolut que 
es farà a finals de juliol a Tenerife. En aquesta mateixa 
prova, l'atleta Bàrbara Ramon (CA Lloret-la Selva) va 
finalitzar en 4a posició amb un crono de 11'07" i l'Elvi 
Saenz es va classificar també 4a en la prova de salt 
d'alçada amb un millor salt de 1m 57cm.
La Gemma Masnou va participar uns dies després a 
la Reunió Internacional Villa de Bilbao, on va quedar 
3a en els 3.000 metres obstacles i va rebaixar la seva 
marca de la temporada en deixar-la a 10'38".
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La Gemma passa 
un dels obstacles 
en el Campionat 
de Catalunya
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Joves de Vidreres C.F.S
Balanç de la temporada

JOSEP RUHI SERRA - JOVES DE ViDRERES C.F.S
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En aquesta tercera temporada, l'equip dels Joves de 
Vidreres C.F.S. ha seguit creixent, amb la base de 
la temporada passada i amb una sola alta, en Raül 
Palenzeula. Hem aconseguit quedar campions del 
grup 1 de Divisió d'Honor Territorial i arribar a la final 
de la Copa Federació de Girona. Crec que la clau de 
l'èxit ha estat que hem aconseguit crear un bon grup 
on tothom rema cap allà mateix, i això és decisiu en 

qualsevol esport col·lectiu.
Respecte a la competició de lliga, l'equip ha tingut una 
gran regularitat al llarg de tota la temporada. Aquest 
any hem tret partits, sobretot a camp contrari, que són 
claus per tenir opcions de lluitar pel títol. El campionat 
es va decidir a la penúltima jornada de lliga on vam 
derrotar el Pals F.S. per 6-2, va ser un partit igualat 
que es va trencar a mitjans de la segona meitat, des 
d'aquí volem donar les gràcies a la gent que va omplir 
el pavelló i ens va portar enlaire, va ser espectacular. 
La celebració del títol també va estar a l'altura, primer

al vestuari on ningú no es va escapar de passar per 
la dutxa i després rua amb camió (a l'estil Carlinhos 
Brown) per Vidreres, on per no perdre el ritme fèiem 
parades tècniques en els bars que ens anàvem tro
bant. A la nit hi va haver el sopar d'equip i per als que 

encara s'aguantaven, de festa.
Després de la lliga venia la Copa Federació de Girona, 
hi vam arribar força madurs físicament, però a empen
tes i rodolons i traient tots els partits de casa, ens vam 
plantar a la final. La final es va disputar a Platja d'Aro 
el 14 de juny, on hi ens vam trobar el C.F.S. Arbúcies, 
un equip de nacional que ens va superar clarament. 
Ara que ha arribat l'estiu, l'activitat de l'equip s'atura, 
però la del club no, per tant toca preparar la propera 
temporada, organitzar la II Marató de Futbol Sala de 
Vidreres (5 i 6 de juliol) i a finals d'agost tornem-hi, 
pretemporada i la festa major, en la qual tornarem a 
fer barraca.
Res més, agafeu força que al setembre hi tornem!
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Nou Patí 
Vidrerenc

El passat mes de maig va tenir lloc la Final Territorial 
dels Jocs Esportius Escolars de Catalunya a Cam
prodon. Cinc patinadores del NP Vidrerenc van fer 
pòdium a la final comarcal i quatre han repetit a la 
final territorial. Moltes felicitats!

La patinadora Cristina Gómez Masdevall, la qual 
participava en un nivell més elevat, va classificar-se 
per a la final nacional, que va tenir lloc el dia 25 de 
maig, a Ripoll. Va aconseguir un meritori 8è lloc de les

25 patinadores que hi havia de les quatre províncies 
catalanes.
Tres de les nostres patinadores "peques" van ser pre
sentades a les proves de Preliminar I: Marina Bondia, 
Mar Aragonès i Sara Gómez. La Marina i la Mar van 
aprovar satisfactòriament la prova i la Sara va ser 

baixa d'última hora. Els desitgem que els hi hagi anat 
molt bé en el campionat, el qual s'ha portat a terme el 

dia 28 de juny, a la nostra població de Vidreres.

Tot el nostre Club ha participat al Trofeu Interclub la 
Selva, des de la més petita fins a la més gran, totes 

han fet força bon paper. El trofeu es va celebrar el 
mes de maig a Anglès. El dia 15 de juny va haver-hi 
la final del nivell 4 a Santa Coloma de Farners, on 

Marina Bondia va quedar tercera en categoria ben
jamí i Lizzeth Stephani va quedar primera en cate

goria Infantil. Felicitats! També cal felicitar la resta de 
patinadores per les posicions obtingudes.
A finals d'aquest mes de juny hi ha hagut l'altra final 
del Trofeu Inteclub la Selva, que es va celebrar a Maça
net de la Selva, i en el qual hi participaren la resta de 
patinadors/es, nivells 1, 2, 3 i 5.
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Ludibàsquet’08
CB 9 CAULES

El passat 14 i 15 de juny va tenir lloc una nova edició del Ludi- 
bàsquet. Enguany hi han participat 1.234 nois i noies repartits 
en 94 equips, un èxit rotund de participació. En total es van 
jugar uns 140 partits. Els punts de competició van ser el Pave
lló Municipal, les pistes de l'IES i les del CEIP Salvador Espriu.
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Des de les 10 del matí del dissabte fins a les 13 hores 
del diumenge, els partits es varen disputar sense cap 
contratemps, malgrat que la pluja va estar amenaçant 
bona part del dissabte. Un carrilet connectava tots els 
punts de competició i oferia un al·licient més a la festa 
del Ludibàsquet.

Malgrat que és una festa esportiva, sempre hem volgut 
donar una rellevància a la part lúdica. Aquest any 
hem volgut enfocar-la en tres línies:

Atraccions per a totes les edats (inflables, quads, jocs 
d'aventura, concursos, karaoke, jocs de taula...). 
Fomentar la visita als museus i centres lúdics de Cata-

lunya, obsequiant tots els participants amb entrades 
i vals de descompte (Marineland, Aquàrium, Caixa 
Fòrum, Cosmo Caixa, Museu Olímpic de Barcelona, 
Museu del Cinema de Girona...).

Show de nit. Un espectacle que reuneix a tots els 
equips en el Pavelló i s'aprofita per obsequiar-los 
amb un trofeu commemoratiu i a gaudir d'una festa 

de ball, llum, música i acrobàcia. Un any més el plat 
fort ha anat a càrrec del Crazy Dunkers Show, actu
alment els millors acròbates europeus al voltant d'una 
cistella de bàsquet. L'espectacle es va complementar 
amb el grup Pas de Funk (escola de ball), el Brubei-
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queirs, grup de hip hop que va impressionar tothom 
amb els seus balls acrobàtics i tot plegar amenitzat 

pel grup de Cheer Leaders Black Demonds.

Volem agrair a l'Ajuntament de Vidreres el suport que 

ens han donat, als responsables de l'IES i del CEIP Sal
vador Espriu per facilitar-nos les instal·lacions, i també a 
tots els voluntaris anònims que sense cap vincle directe 

amb el Club hi han col·laborat de forma entusiasta.

I, evidentment, també agraïm a tots els pares i mares 
la seva participació en les tasques encomanades. 
Aquesta és una festa per als nois i noies, tant de Club 
com dels que ens visiten. El fet de participant-hi activa

ment serveix per vincular de manera directa als pares i 
mares amb l'activitat que els nostres fills desenvolupen 
durant tot l'any.

Gràcies a tothom i molt bones vacances.
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VINE A JUGAR A BÀsQUET
CLUB BÀSQUET 9 CAULÈS -  TEMPORADA 2008/09

Busquem nois i noies de totes les edats que vulguin jugar a bàsquet
m a í n o  és tard  per c o m e n ç a r

Si hi estàs interessat o interessada, vine al pavelló 
a l'in ici de temporada i ho podràs provar.
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El pa
JOAN GRIMAL

El pa és un dels aliments bàsics de la nostra alimentació. Cada dia són més 
els professionals i aficionats a la restauració que prefereixen elaborar per al 
seu propi consum un gran assortit d'especialitats. De fet, potser és perquè 
costa molt avui en dia trobar un pa el procés d'elaboració del qual hagi estat 
lent, resultat del qual en surti un pa amb un alveolat irregular, gust lleu
gerament acidulat i una crosta cruixent que ens permeti conservar la seva 
humitat interior durant temps.
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Les presses han fet que d'una elaboració ancestral per 
a la qual podríem trigar més de 24 hores en amas
sar, fermentar, reposar i coure, actualment s'estigui 
fent amb minuts amb l'ajuda de processos químics 

"millorants panaris" i mecànics, obtenint pans amb 
una molla molta semblant a la del pa de pessic i una 

crosta gairebé inexistent.
El mateix passa amb les peces de "brioixeria". Un bon 
croissant o brioix elaborat amb mantega requereix 

temps, paciència i diners, i en boca no ens recordarà 
per a res aquells croissants que s'enganxen al paladar 
per les margarines animals o vegetals tractades.
Per poder entendre bé el procés de fermentació d'una 
massa fermentada primer haurem de conèixer una 

mica les matèries primeres que hi intervenen:

La farina
De farina n'hi ha de molts tipus: civada, avena, blat de 
moro..., però és la de blat la més indicada per a la pani- 
ficació, ja que conté un percentatge de 9-14% en proteï
nes que són les encarregades de donar força a la massa 
i aguantar dins els seus enllaços el C02 quan els llevats 
fermenten, fent així un pa més lleuger i comestible.

El llevat
El llevat fresc de flequer biològic o premsat és un orga
nisme viu que s'alimenta dels sucres de la farina i els 
converteix en alcohol i C o2.

A temperatura entre 40-50°C i una certa humitat és 
quan el llevat es reprodueix amb més facilitat i a partir 

dels 55°C es destrueix.
Utilitzem llevat premsat des del 1887 gràcies a Pas- 
teur, ja que fins llavors utilitzàvem llevats de cervesa i 
masses mare àcides que provenien de llevats salvatges 
(pells de fruita fermentada, defecacions d'animal).

La sal
La sal és potenciadora del gust, però en el pa també 
ens hi fa una crosta més fina, cruixent i colorada a 

part d'augmentar la seva conservació.
Altres ingredients són olis i greixos, ous, llet i aigua. 
L'aigua és un element regulador de la temperatura a 
l'hora d'amassar. Un cop amassada, l'aigua ha d'es
tar al voltant dels 25°C. Per tant, a l'estiu n'hi posarem 
de freda a 10° C, aproximadament. A l'hivern, en 

canvi, a uns 20°C, sempre segons la temperatura de 
l'ambient i la farina.
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►MASSA MARE: ELABORAR PANS DE QUALiTAT

En l'elaboració de pans de qualitat hi ha un element 
molt important que utilitzen tots els flequers: és la massa 
mare. La massa mare és una massa que s'afegeix a la 
massa diària i traurem un tros de la massa unificada

un cop finalitzada la massa del dia per reservar-la per 
al dia següent. Hi ha altres masses mare no tan utilit
zades com són la poolish o esponja i la que utilitzarem 
a la recepta, que és la biga italiana.

La recepta

XAPATA iTALiANA

Per fer la massa mare "biga italiana" 
(el dia anterior)

• 500 grams de farina forta 
(demaneu-la al vostre flequer)

• 200 ml d'aigua
• 5 grams de llevat premsat

Un cop haurem pastat aquesta massa ens semblarà 
que és molt seca: és normal, d'aquí el seu nom. 
És important deixar-la reposar en un recipient de 
plàstic tapat o filmat i en un lloc fresc i sec.

ingredients (segon dia)
• Massa mare del dia anterior
• 50 grams de farina fluixa o normal
• 50 grams de farina de força
• 12 grams de sal
• Un pessic de sucre
• 200 ml d'aigua

Tornem a pastar tots els ingredients, fins a obtenir una 
massa molt homogènia.

La deixarem reposar en un ambient més aviat calent dins 
un recipient pla ben empolvorat amb farina i tapada 
amb un drap humit fins que es tripliqui el volum.

Després, li donarem la volta i la posarem damunt un 
taulell enfarinat i l'estirarem amb les mans fins aconse

guir uns dos dits de gruix.

Tallarem la massa de forma rectangular, amb un gani
vet, a la mida desitjada i disposarem els retalls sobre 
una safata amb paper de forn.

Hem de deixar reposar un altre cop la massa 20 
minuts més per acabar coent-la al forn a 200°C durant 
aproximadament uns 20 minuts.

Perquè la massa es desenvolupi millor dins el forn és 
important posar-hi un recipient tipus "Pirex" en el seu 
interior, amb una mica d'aigua.
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Resum meteorològic
de la primavera de 2008

JORDi PRESAS
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Tot i que ha arribat tard, per fi aquesta primavera ens ha 
tret del pou de la sequera amb uns episodis de pluja que 
ens han recordat les autèntiques primaveres d'abans. Des
prés d'uns anys amb un dèficit hídric considerable que len
tament però sense pausa havia anat eixugant els aqüífers 
i pantans del país, aquests tres mesos els han reomplert 
considerablement, ha recuperat la vegetació i, fins i tot, 

ha fet brollar fonts que feia temps que estaven seques. Les 
acumulacions de pluja mensual han estat de 89 l/m2 el 
mes d'abril, 150 l/m2 el maig i 90 l/m2 el juny, tot això 
amb unes temperatures molt moderades i amb unes mitja

nes de 12.3°C l'abril, 15.8°C el maig i 19.6°C el juny.
Si comparem aquesta primavera amb anys anteriors, 
es poden obtenir conclusions realment sorprenents com, 
per exemple, que en total la primavera ens ha deixat 

enguany una mica més que el doble de la quantitat de 
l'any anterior (que va ser relativament plujosa amb 175 
l/m2) i, fins i tot (i aquesta és la dada més sorprenent),

Pluja en L/M2
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podem dir que ha plogut gairebé igual aquesta prima
vera (329 l/m2) que tot l'any 2006 (337 l/m2)! Aquella 
primavera del 2006 van caure tan sols 76 l/m2...
Pel que fa a les temperatures, portem un parell de pri
maveres consecutives que trenquen l'ascendència regu
lar dels anys anteriors, i si ja l'any passat va baixar de 

mitjana 0,4°C, enguany ha baixat encara 0.8°C més de 
temperatura mitjana: 17.1°C el 2006, 16.7°C el 2007 i 
15.9°C aquesta primavera.
D'alguna manera, la diferència amb anys anteriors en 
el mateix període és que l'entrada de l'estiu entès com 

a sec i calorós, es retarda lleugerament, i el mes de juny 
és sensiblement més moderat que els anys precedents al 
2007 (anormalment secs i calorosos), i per tant conver
teix el 2007 i, especialment el 2008, en primaveres de 
calor moderada i pluviometria elevada, tal com és carac
terística en el nostre clima mediterrani, fets que no són 
excepcionals, sinó més aviat normalitzats.

Temperatures
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VALORS MITJANS ABRIL MAIG JUNY

TEM PER A TU R A 12.3HC 15.8 HC 19.6HC

H UM ITAT 65% 68% 62%

PR E S S ID 1004.9 hPa 1005.1 hPa 1009 hPa

VELO C ITAT  D EL VEN T 1.2 m /s 1.1 m /s 0.9 m /s

D IR EC C ID 164D (SSE) 156D (SSE) 156D (SSE)

P R E C IP IT A C ID M E N S U A L 89 l/m2 150 l/m2 90 l/m2

VALORS EXTREMS ABRIL MAIG JUNY

TEM PER A TU R A  MIZKIMA 23.7HC dia 26 24.8HC dia 26 31.7HC dia 21

TEM PER A TU R A  MUNIMA 0.4HC dia 1 3.4HC dia 1 9.2HC dia 4

HUM ITAT M dK IM A 96%  dia 27 96%  dia 16 96%  dia 6

HUM ITAT MUNIMA 28%  dia 1 30%  dia 3 32%  dia 21

P R E S S ID  M CNIM A 1022.3 hPa dia 25 1015.2 hPa dia 2 1013.5 hPa dia 27

PR E S S ID  MUNIMA 982.8  hPa dia 18 992.5  hPa dia 27 996.5 hPa dia 16

VEL. MdK. D EL V EN T 14.7 m /s dia 18 13 m /s dia 1 11.6 m /s dia 27

PR EC IP ITA C IÓ  M dK IM A 23 l/m 2 el d ia 14 30 l/m 2 el d ia 10 27 l/m 2 el d ia 1752
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Aprofitant un pont i una magnífica oferta de la coneguda companyia aèria 
majoritària en l'aeroport de Girona, ens vam decidir per primera vegada 
a anar a conèixer una part de l'illa de Sicília.

CARLES PUiG i MARiA FE NUALART

Trapani
Trapani és el nom de la ciutat de l'aeroport on aterra 

el nostre avió. Una vegada vàrem arribar, vam recollir 
el nostre petit cotxe, un Fiat Panda, que ens va salvar 
de molts maldecaps. Per què ho dic això? Perquè els 
italians ja són famosos per com condueixen i els sici

lians són pitjors i ells n'estan orgullosos. Per això, un 
cotxe petit és fàcil d'aparcar, ja que una altra virtut 
dels sicilians és la "d'aparcar en qualsevol lloc". D'al
tres virtuts són avançar en contínua, en un revolt, sal

tar-se semàfors en vermell, els stops...
El més divertit són les rotondes i si et veuen que dubtes 
una dècima de segon ells passen. Tots els cotxes estan 
abonyegats en algun lloc de la planxa.
El nostre hotel està situat davant del port. Trapani és 

una ciutat molt maca i el nombre d'habitants és sem
blant al de la ciutat de Girona. Està repartida en un 
terreny en forma de falç rodejat d'aigua, d'aquí el seu 
nom, i es va fent estreta cap a la punta de la falç. Hi 
ha un moment en un carrer que si et situes al mig pots 

veure l'aigua del mar pels dos cantons.
És una ciutat tranquil·la, on es pot passejar de dia i de nit 
perquè hi ha una àrea de vianants molt àmplia. També 
és bonic passejar pel port comercial on hi ha vaixells 
que van a les Illes Egadi, que es poden veure des de les 
platges o el port. Ens van explicar que són interessants 
des del punt de vista ecològic. Les Egadi estan formades 
per les illes Marettino, Favignanci i Levanzo.

Els vaixells també van a la península i a d'altres illes 

importants com Còrsega, sardenya o a Tunísia, que 
està molt a prop. Ells tenen una frase típica que ve a dir 
que "en un dia clar es veuen les costes de Tunísia". 
Caminant cap a la punta de la falç, el que s'anomena 
La Península de Ligny, hi ha un port pesquer, unes 
torres de defensa i el far, realment preciós.
El nostre primer sopar el fem en un restaurant amb 
el nom de la província i vivim la primera experièn

cia degustativa de la cuina siciliana: "El cous cous de 
peix", que es deu a la influència del món àrab. Es 
tracta d'un cous cous que a sobre se li tira un brou 
de peix del Mediterrani. És boníssim i recomanable 
de provar-lo. A més, com tot és lligat al caràcter llatí, 

cada restaurant fa el seu cous cous, diferents pel gust, 
la quantitat i els components.
Al dia següent vam fer la ruta de la costa, en direcció 
a Palerm.

Erice
En sortir de Trapani i enfilant-nos muntanya amunt 
ens dirigim cap a Erice, on les vistes sobre la ciutat 
són meravelloses i des d'allà també es pot veure la 
famosa forma de Trapani, les illes i Tunísia. Doncs bé, 
a dalt de tot hi ha una ciutat de l'Edat Mitjana molt ben 
conservada i ara, evidentment turística, amb carrers 
empedrats, esglésies, places, botigues, restaurants, un 
castell, un monestir i bastant vegetació.
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És per passar-hi unes quantes hores. També, des 
d'aquí dalt, a part del mar i la costa, es pot veure l'in
terior amb precioses muntanyes, camps verds i poca 
població, és "l'altra sicília".
Vam baixar per l'altra banda de la muntanya i 
després de dotze quilòmetres de revolts i de gaudir 
del paisatge, arribàrem a san Vito lo Capo. És un 
poble que té una gran platja de sorra blanca i fina. 
Aquí tornarem a degustar la boníssima cuina de 
l'illa  i, precisament, va ser una paella d'arròs de 
peix, molt semblant a la valenciana. Podria ser que 

hagués arribat fins aquí la influència dels Països 
Catalans?
De la història de sicília i la petjada que han deixat tots 
els invasors en la seva cultura, en el sentit ampli de la 
paraula, en parlarem més endavant.

A prop dels paratges per on passem hi ha una 
zona protegida de boscos anomenada La Reserva 
dello Zíngaro. Seguint la costa podem contemplar 
un golf molt ample, amb platges i bones vistes, per 
zones de penya-segats. Finalment arribem a Cas- 
tellammare del Golfo, poble per on la carretera 
passa per dalt i hem de baixar un quants quilòme
tres per una carretera estreta (la imatge és insupe
rable). Podem contemplar el mar, el port, el castell 
i les cases.

Segesta
El dia següent anem a visitar un monument situat a 
l'interior de l'illa del qual ens n'han parlat molt bé.

Segesta era una ciutat habitada pels elimis, poble autòc
ton de Sicília, que va copiar els costums i les tradicions 
dels grecs, fenicis i cartaginesos en el segle V aC. 
D'aquella rica ciutat només se'n conserven les restes 
d'un teatre, algunes ruïnes de la ciutat i un majes
tuós temple dòric aïllat en un cim, que és el més 
ben conservat i interessant d'aquest estil. L'impacte 

visual és indescriptible. Després de pujar unes esca
les te'l trobes allà, imponent, amb trenta-sis immen

ses columnes. No té sostre, rodejat d'alguns boscos 
i un riu al fons.
Només per veure aquesta meravella ja val la pena 
anar a Sicília. Per rematar les agradables sensacions 
cal anar a peu fins al teatre que està a vint minuts 
pujant a un altre cim i durant el camí es pot observar 

el temple des de diferents punts de vista.

Palerm
Palerm és la capital de Sicília. Té més de 700.000 
habitants. Entrar amb cotxe a la ciutat i no rebre 
algun cop és quasi un miracle "quin estrès!", supe
rada l'entrada, trobar un lloc per aparcar és un altre 
repte. La ciutat és "caòtica" però està plena d'histò
ria. Durant segles ha viscut moltes civilitzacions i, per 
tant, hi ha monuments de tots tipus. També hi ha mol- 
tíssimes esglésies, però l'especulació urbanística ha 
destrossat quasi tot.Cal veure La Catedral, Palazzo 
de Normandi, la porta d'entrada a la ciutat que està 
a prop del Parlament i després cal passejar per algun 
dels seus mercats, pels sinuosos carrers medievals,

54

■



on les parades s'enganxen les unes amb les altres 

i on es pot comprar de tot i, de ben segur, que et 
prenen el pel. Com a la resta de la ciutat, passen 
molts de cotxes, motos. Cal dir que també té les 

seves parts modernes amb avingudes grans i alguns 
parcs. Davant de la ciutat hi ha un gran golf " La 
Conca d'Or", on els fenicis van instal·lar-s'hi per pri

mera vegada.
A prop de Palerm hi ha la ciutat de Monreale que 
també val la pena visitar.

L'interior
És recomanable fer un recorregut per l'interior de l'illa 

per tal de contemplar els seus camps verds, les olive
res, els ametllers, pobles petits, granges.
Les carreteres són molt estretes i un dia vam trobar 
un ramat de xais i ens vàrem haver d'esperar més de 

mitja hora perquè no hi havia espai per passar-los. A

més, el pastor ens mirava amb molt mala cara i com 
que estàvem completament sols no hi havia cap més 

remei que posar-hi paciència.
Es pot passar per Corleone, que per cert, és un poble 
bastant maco, però sobretot famós per la pel·lícula de 
"EL Padrino", i ara no deixa de ser un atractiu turístic.

Selinute i Agrigento
Són recomanables com a restes arqueològiques. Seli- 
nute té uns temples grecs que curiosament estan indi
cats amb lletra de l'abecedari E, G, A. però sense 

que tinguin cap significat.
Al cantó de la ciutat d'Agrigento hi ha la Vall dels 

Temples que es diu que és preciosa, però es neces
sita força temps per visitar-la i nosaltres gairebé no 
en teníem.

En època de carnavals, a la ciutat de Sciacca, se'n fan 
de molt vistosos i interessants.
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la història de Sicília i la màfia
Sicília ha tingut una historia bastant desgraciada. 

Ha sofert sempre invasions i sempre amb la intenció 
d'agafar-los les seves riqueses, sobretot les agrícoles 
(oli, blat...), començant pels grecs, etruscs, fenicis 
i acabant pels bel·licosos cartaginesos i romans, els 
quals no li varen ni donar la categoria de província i 

li van espoliar tot el que van poder. Després van venir 
els bàrbars, els bizantins, els normands, els catalano- 

aragonesos, els espanyols.
L'única excepció van ser els àrabs, que van repartir la 
terra entre els habitants, van introduir nous productes 

agrícoles que ara són prou importants a la seva cuina, 
van potenciar el regadiu... Podríem dir que va ser una 

de les millors èpoques de l'illa.
Hi ha la teoria que tants canvis de governants, amb estils 
i costums tan diferents, van provocar que els pobles i 
ciutats estiguessin deixats de la mà de Déu perquè ningú
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no se'n preocupava, ja que sempre manaven estran
gers que només venien a enriquir-se i d'aquí va sortir la 
màfia que estava formada per vertaders sicilians i que 
procuraven pel poble i els cuidaven i protegien!!! Bé, el 

que és veritat és que no els agrada gens que els facis 
broma sobre la màfia i és millor no parlar-ne mai o pots 

tenir una resposta agressiva.

alguns records
A Sicília són molt característics els guinyols 
"Pupis", el pintoresc carro sicilià que pot ser 
de diferents mides, amb molts de colors.
La ceràmica també és típica i la figura per 
excel·lència és la Trinacria (triangle) perquè 
l'illa té forma de triangle i així la van bate
jar els grecs. Aquesta figura també la podeu 
veure en la bandera de Sicília. Té tres cames i 
hi ha una cara al mig i tres espigues de blat. 
No compreu tonyina amb oli perquè si la 
porteu en la maleta a la cabina us la faran 
deixar.
Bé, per acabar, cal d ir que només hem fet 
una petita part d'aquesta magnífica illa, 
plena de contrastos, de bon menjar i de 
meravellosos paisatges.
De ben segur que hi tornarem per veure Sira- 
cusa, Catania, Messina i el volcà Etna, el qual 
només vam poder veure de lluny.



Manifest d’ExV-ICV
JORDI, ANNA, RAÜL, REMEI, NEUS, ALBERT, JORDI, RAÜL

Volem exposar els motius pels 
quals sortirem del govern si el 
Parc d'Activitats tira endavant:
1- És un motiu emocional, ecològic. Simplement, no 
volem fer malbé, sinó que volem conservar el millor 
possible, una zona rural i de riquesa paisatgística. Ens 
estimem el poble, i considerem que l'evolució no ha 
de passar per la destrucció del medi ambient, si es pot 
evitar, i en aquest cas es pot. Malauradament això ha 
anat passant repetidament al nostre país, i algun dia 
s'ha de tenir la voluntat d'aturar-ho.

2- És un tema essencial si volem pensar en un model 
de poble arrelat, cohesionat i sostenible. Aquest pro
jecte hipoteca en gran mesura tot el que Vidreres pot 
ser o deixar de ser. D'una banda, desestructura tot el 

model actual de poble petit i comporta conseqüències 
imprevisibles amb nouvinguts. De l'altra, pot portar 
noves inversions municipals en infraestructures i ser
veis imprevistos.
3- El model comercial canviarà. Es desplaçarà 
el petit comerç de dins el poble cap a la perifè
ria, amb la possibilitat que alguna gran superfície 
comercial s'hi instal·li. Aquest fet empobrirà l'ac
tivitat comercial i de relació propera que actual
ment es viu al centre del poble. A més, la mobilitat 

dels veïns a l'hora d'anar a comprar serà molt més 
insostenible, fent un ús més abusiu del cotxe. Es pot 
perdre l'oportunitat de revitalitzar el teixit comercial 

del poble i de les dinàmiques més quotidianes de la 
gent que va a comprar.

4- El mal moment econòmic del país no garanteix 
l'objectiu que l'Ajuntament vol assolir: "treure'n un 
profit econòmic a partir dels impostos de les empre
ses que s'hi instal·lin per sanejar la seva economia 
i optar a fer nous serveis municipals". Ens podem 
trobar amb una construcció que, després d'haver 
destrossat el Pla de vidreres, no tingui empreses que 
s'hi vulguin instal·lar. Conseqüentment, l'objectiu de 
recaptar una gran quantitat d'impostos difícilment 
s'acomplirà. A part, recordem novament que hi ha 
naus del polígon vell encara per ocupar, i que "l'era 
dels polígons" industrials està passant, ja no és una

estratègia sostenible a llarg termini per a les arques 
municipals ni per al benestar dels seus habitants 
(polígons veïns com els de Sils i Riudellots, ja han 
penjat cartells de venda de naus).
5- Es pot buscar una alternativa econòmica a la 
zona del Pla. La crisi alimentària actual ha obert tot 
un debat sobre les produccions locals de qualitat. El 
Pla de vidreres pot ser la icona d'un projecte lligat a 
una marca agrícola del poble representada pels seus 
valors culturals, naturals, agraris i socials. Hi ha estu
dis de la viabilitat de sistemes agraris basats amb la 
qualitat del producte i la proximitat del consumidor. 

Cal pensar en una alternativa que potenciï el pla i els 
seus voltants lligada amb algun tipus de reclam publi
citari de Vidreres com un poble més o menys rural, 
tranquil, sostenible i amb una bona qualitat de vida, 

que en definitiva és el que busca la gent que des de fa 
uns anys ve a viure a Vidreres, i sense tenir polígon!
6- Cal un estudi sociològic que relacioni la pobla

ció amb les necessitats laborals que aquí manquen 
(si és que en manquen), depenent dels índexs d'atur, 
d'estudis, edats,... Llavors podrem saber si realment 
manquen llocs laborals, de quin tipus, i podrem actuar 
en la manera de com crear-los i de com ubicar-los 
correctament.

7- Que desplaça encara més la inundació cap 
a les Serres, Mas Flassià i Font del Pla. Aquest és un 
problema greu de risc natural lligat directament amb 

una bona part dels habitants de Vidreres.
8- No s'ha d'indemnitzar res, excepte els plànols 
ja fets, cosa que representa una petita quantitat 
respecte el que es pot perdre.
Com a conseqüència, no només diem que no 
volem ser partícips de fer aquest SUS 10, sinó 
que considerem una imprudència i una irrespon
sabilitat la voluntat de tirar-lo endavant.
Per això, el nostre grup demana un full de ruta que 
marqui quins objectius volem assolir com a model de 
poble a mig i llarg termini, així com la revisió parcial 
d'alguns punts del pla general, com la ubicació del 
terreny industrial necessari per satisfer les mancan
ces (prèviament estudiades) del nostre municipi.
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ccrnsultori manzaneque
un espai a càrrec del dr. miquel manzaneque

consultor i  manzaïieque@gmail. com
Benvolgut Dr. Manzaneque,
Últimament els mitjans de comunicació ens han infor
mat a bastament de les primàries demòcrates, tant 
que ja em sembla compartir casa amb l'Obama i la 
Clinton. Jo em pensava que Amèrica queia lluny, però 
és evident que estava equivocada i tot el que passi 
allà ens ha d'interessar molt. Per tant, si d'aquí a uns 
mesos hi haurà eleccions i haurem d'escollir entre un 
republicà blanc o un demòcrata negre, m'és de vital 

importància tenir un criteri clar. I per això sol·licito la 
llum de la vostra sapiència: a qui hauré de votar?

Agraïda.
Mary

Estimada Mary,
Els ciutadans nord-americans tindran d'aquí molt poc la 
possibilitat d'escollir el nou líder mundial i, com vostè ha 
dit, és necessari reflexionar profundament sobre la deci

sió que s'ha de prendre, ja que la persona que guanyi 
serà el líder indiscutible del nostre planeta. On la gent 
s'equivoca és en escollir el seu candidat basant-se en el 
color de la pell, en el sexe, en la tendència sexual o, fins 

i tot, en les idees que predica. Aquí hi ha la gran errada! 
Ja vam parlar fa temps de la idea de postdemocràcia en 
aquesta mateixa secció. Així doncs, si la democràcia, 
tal com l'hem entesa tradicionalment, ha mort, és neces

sari començar-se a regir per altres coses a l'hora d'es
collir presidents. Jo personalment utilitzo els anagrames. 
Agafo una frase i em passo hores i hores intentant desxi

frar significats ocults que deriven dels jocs de lletres que

es poden fer. Per exemple, agafem la frase McCain serà 
el president. Un primer anagrama amb castellà que es 
pot obtenir és "Sinceramente cerda slip". Com pot veure, 
les possibilitats que ofereix la frase a nivell interpretatiu 
són incalculables. McCain és sincer quan li diu porca a la 
seva dona? Quan dorm (sleep-slip) ronca com un porc? 
Tot són preguntes sense resposta. un altre anagrama 
seria "Desinsectar pernil acme". Aquest ens remet inevi
tablement als dibuixos de la Warner i més concretament 

al Correcaminos i el Coyote. Amb la seva candidatura 
McCain ens vol entabanar? O dit d'altra manera: ens 
ven un pernil podrit i ple d'insectes de la marca ACME? 
Les conclusions no són massa positives. Però bé, si girem 

els ulls al candidat demòcrata no és que la cosa estigui 
per tirar coets. Jugant amb la frase Obama serà el presi
dent, ens surt un poc engrescador "Irresponsable dama 
te". Ai senyor, aquests demòcrates! Clinton ja tenia una 
gran dama al darrere (i a sota), i ara Obama en té una 

que, a més a més, és irresponsable. Mal averany, esti
mada Mary. I si seguim és un drama, un altre anagrama 
en castellà seria "Arrasamiento plebe sed". La classe tre
balladora hauria d'anar molt en compte, perquè potser 
amb Obama poden venir els temps de crisi i sequedat, 
i bé, d'això de "arrasamiento" millor que no en parlem, 
que últimament anem bastant servits.
Estimada Mary, valori, compari, jutgi i esculli. Aquests 

són els humils consells d'un vidrerenc que no té ni veu ni 
vot en aquestes eleccions. Vostè que pot, voti sàviament.

Atentament, 
Dr. Manzaneque
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Activitats
de juliol a setembre de 2008

27 de juliol 26 de juliol
18:00 hores
CASAL DEL JUBILAT I EL PENSIONISTA 
BALL DE TARDA
CASAL DEL JUBILAT I EL PENSIONISTA

23:00 hores
PISTA JARDÍ CASINO LA UNIÓ 
BALL A  LA FRESCA AMB "NIT I DIA" 
CASINO LA UNIÓ

27 de juliol 30 de juliol
06:30 hores
ANTIGA CASERNA DE VIDRERES 
EXCURSIONS PER DIFERENTS ENTORNS NATURALS 
DE LES COMARQUES DE GIRONA 
GRUP EXCURSIONISTA VIDRERES 
(+ info 647  580 668 -  Pere)

21:30 hores 
BIBLIOTECA MUNICIPAL 
CLUB DE LA LECTURA
BIBLIOTECA JOAN RIGAU I SALA DE VIDRERES

31 de juliol
Del 14 al 31 de juliol 21:00 hores
M atí i tarda
CENTRE CÍVIC VIDRERES
INSCRIPCIONS GENERALS CENTRE CÍVIC VIDRERES 
AJUNTAMENT DE VIDRERES

BIBLIOTECA MUNICIPAL 
"CONTES DE MERCÈ RODOREDA: 
SENYORS I SENYORES", 
per Assumpta Mercader.
ACT. PER ADULTS

20 de juliol BIBLIOTECA JOAN RIGAU I SALA DE VIDRERES
Tot el dia
PINEDA D'EN MAZÓ  
FESTA PÀTRIA DE COLÒMBIA

ag o st

ADIVC 1 d'agost
ASSOCIACIÓ D'IMMIGRANTS DE VIDRERES-CATALUNYA TOT EL DIA

BIBLIOTECA MUNICIPAL
25 de juliol EXPOSICIÓ PERMANENT
18:00 hores
CASAL DEL JUBILAT I EL PENSIONISTA 
BALL-BERENAR

"25 ANYS DE LA BIBLIOTECA"
BIBLIOTECA JOAN RIGAU I SALA DE VIDRERES

CASAL DEL JUBILAT I EL PENSIONISTA 2 d'agost
11:00 hores

26 de juliol PISTA JARDÍ CASINO LA UNIÓ
TOT EL DIA
PISCINA DE LA GOBA 
FESTA MAJOR DE LA GOBA

BALL DEL SOCI DEL CASINO LA UNIÓ 
CASINO LA UNIÓ

JUNTA DE COMPENSACIO DE LA GOBA
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7 d'agost 
11:00 hores
BIBLIOTECA MUNICIPAL
"CONTAMOXAINES PER A  INFANTS" Cia Borinot Groc 
BIBLIOTECA JO AN RIGAU I SALA DE VIDRERES

7, 14, 21 i 28 d'agost 
18:00 hores
CASAL DEL JUBILAT I EL PENSIONISTA 
BALL DE TARDA
CASAL DEL JUBILAT I EL PENSIONISTA

9 d'agost 
22:00 hores
PISTA JARDÍ CASINO LA UNIÓ
SOPAR AMB EL CANTAUTOR "MIQUEL DEL ROIG"
CASINO LA UNIÓ

3, 10, 17, 24 i 31 d'agost 
06:30 hores
ANTIGA CASERNA DE VIDRERES
EXCURSIONS PER DIFERENTS ENTORNS NATURALS DE
LES COMARQUES DE GIRONA
GRUP EXCURSIONISTA VIDRERES
(+ info 647  580 668 -  Pere)

14 d'agost 
23:00 hores
PISTA JARDÍ CASINO LA UNIÓ  
BALL DE SANTA MARIA AMB "NIT I DIA"
CASINO LA UNIÓ

16 d'agost 
VESPRE
A  CONCRETAR, SORTIDA NOCTURNA 
PENYA BLAUGRANA-JUNTA LOCAL AECC

16 d'agost 
23:00 hores
PISTA JARDÍ CASINO LA UNIÓ  
SAM EN CONCERT 
CASINO LA UNIÓ

21 d'agost 
18:00 hores
BIBLIOTECA MUNICIPAL 
ROBA ESTESA,
a càrrec de La Perleta i els Mitjons 
BIBLIOTECA JOAN RIGAU I SALA DE VIDRERES

29 d'agost 
18.00 hores
CASAL DEL JUBILAT I EL PENSIONISTA 
BALL-BERENAR
CASAL DEL JUBILAT I EL PENSIONISTA

30 d'agost 
22:30 hores
PLAÇA LLUÍS COMPANYS
27a NIT DE LA SARDANA
AMB LES COBLES "CIUTAT DE GIRONA"
i "BISBAL JOVE"
BELLA DANSA

31 d'agost 
08:00 hores
TERRENY COSTAT PARC DE MAS FLASSIÀ 
8a CURSA AMERICANA FESTA MAJOR DE VIDRERES 
2008-CAM PDNAT PROVINCIAL DE GIRONA 
AMICS DE LA MOTO VIDRERES

setembre

1 de setembre 
Tot el dia
BIBLIOTECA MUNICIPAL 
EXPOSICIÓ PERMANENT 
"25  ANYS DE LA BIBLIOTECA"
BIBLIOTECA JOAN RIGAU I SALA DE VIDRERES

Del 4 al 9 de setembre 
TOT EL DIA
DIVERSOS EMPLAÇAMENTS
FESTA MAJOR DE VIDRERES -  Programació a part
COMISSIÓ DE FESTES i AJUNTAMENT DE VIDRERES
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De l'1 al 15 de setembre 
MATÍ i TARDA 
CENTRE CÍVIC VIDRERES 
INSCRIPCIONS 
AJUNTAMENT DE VIDRERES

19 de setembre 
21:30 hores
TEATRE CASINO LA UNIÓ 
CINEFÒRUM: "FELLINI VUIT I M IG " 
GRUP VITRARIS

7, 14, 21 i 28 de setembre 
18:00 hores
CASAL DEL JUBILAT I EL PENSIONISTA 
BALL DE TARDA
CASAL DEL JUBILAT I EL PENSIONISTA

24 de setembre 
21:30 hores 
BIBLIOTECA MUNICIPAL 
CLUB DE LA LECTURA
BIBLIOTECA JOAN RIGAU I SALA DE VIDRERES

7, 14, 21 i 28 de setembre 
06:30 hores
ANTIGA CASERNA DE VIDRERES 
EXCURSIONS PER DIFERENTS ENTORNS 
NATURALS DE LES COMARQUES DE GIRONA 
GRUP EXCURSIONISTA VIDRERES 
(+ info. 647  580 668 -  Pere)

11 de setembre 
13:00 hores
PLAÇA ONZE DE SETEMBRE 
OFRENA FLORAL 
AJUNTAMENT DE VIDRERES

11 de setembre
18:00 hores
PLAÇA LLUÍS COMPANYS
AUDICIÓ DE SARDANES
AMB LA COBLA "ROSSINYOLETS"
BELLA DANSA

1 de setembre 
20:00 hores
TEATRE CASINO LA UNIÓ 
ESPECTACLE TEATRAL
COMISSIÓ DE FESTES -  AJUNTAMENT DE VIDRERES

18 de setembre 
18:00 hores
BIBLIOTECA MUNICIPAL INFANTIL:
"EL CIRC DE TOTS", de Dinsdungat Animació 
BIBLIOTECA JO AN RIGAU I SALA DE VIDRERES

26 de setembre 
18:00 hores
CASAL DEL JUBILAT I EL PENSIONISTA 
BALL -  BERENAR
CASAL DEL JUBILAT I EL PENSIONISTA

26 de setembre 
21:30 hores
SALA D'ACTES DE L'AJUNTAMENT 
CONFERÈNCIA AMB ARCADI OLIVERAS, 
president de Justícia i Pau 
GRUP VITRARIS

Solucions
8 9 10 11 12 13 14

u n a  díta 
a  la sopa
Solució: Amer, 
Anglès, Arbúcies, 
Blanes, Breda, 
Brunyola, Hostalric, 
Lloret, Maçanet, 
Massanes, Osor, 
Riudarenes, 
Riudellots, Sils, 
Susqueda, Tossa, 
Vidreres, Vilobí. 
fra s e  feta:
A nar de tronc.

OO
oo

LnLU
a l
L U
a l
Q

Q

£
>LU
a l
•
i .
rt
Ü
u
o
0£

1 2 3 4 5 6 7

61

■



Fem poble tot entretenint-nos GIRALT
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h o r it z o n t a l s . 1. Penya -segat que pot haver

estat segat pel dret o pel revés. Dones terrissaires que 

ensenyen les orelles. 2. Fer drecera. Crit prolongat

i planyívol del gos, al revés. Vocal que no va a la 

reunió. 3. Esclatant de verdor, d'ufana. Batuda. 

Qualitat natural. 4. Nota musical donada a la 

biorxa. Reflexionem. M ig teixit. 5. Trenta Passos 

en llatí. 6. Divisió dins una superfície. inclinació del 

parament d'un mur. Arma per a tirar fletxes a l'inre

vés. 7. Faig tornar gris a l'inrevés. Cap a la banda 

d'Olot, eina de ferro amb dos espigots de card amb 

les punxes dels quals es grataven les barretines per 

aixecar-ne els pèls. 8. Emprament. Capgirada 

manera de treure del niu. Llatina. 9. Au, va, que és 

... i vol ploure. La més prima de Vidreres. Nats. 10. 

Erradívol. Altre nom del mular, cetaci semblant al dofí 

comú, però amb el musell més curt i ample de color 

fosc, que habita en moles poc nombroses.

vERTicALS . 1. Vall del sud del Marroc on només 

s'hi pot arribar en vehicles tot-terreny. 2. Conver

tir en terrós alguna matèria solta. 3. Dany moral

0 material, de baix a dalt. Cínic sense limitacions. 

Dígraf de sorra. 4. M olt llarga en comparació amb 

la seva amplària. 5. Sistema muntanyós estès per 

territori de Rússia, Mongòlia i Xina. Nom de con

sonant. Una de sola. 6. La teva. Amb 18.800 km2 

de superfície (més de 3 vegades la de Girona) és el 

més petit dels Grans Llacs. 7. Fa net amb aigua i 

sabó. Vocal de pas. Consonant d'aire. 8. Cercle 

tancat. Facin que una cosa tingui un valor més alt 

que no tenia. 9. Brillar, centellejar, espurnejar. 10. 

irònicament es diu que en porta el qui té les ungles 

brutes, al revés. Òssia, de baix a dalt. 11. Perío

des històrics, èpoques. David ..., nedador, rècord 

Guinnes per la travessia que realitzà entre Gomera

1 Tenerife. 12. Capgirat municipi de França, entre 

Llívia i Puigcerdà. Conjunt de coses escadusseres. 

13. Centre de lleis. Referent al dia, per oposició a 

la nit. Posen fi a les exclusivitats. 14. Grau d'humi

tat d'una terra, abundant o suficient després d'una 

ploguda, perquè produeixi fruit. Pinta amb colors 

que harmonitzin els uns amb els altres o que siguin 

agradables a la vista.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14
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8
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10

Sudoku

com  
s'hi juga:

Cal omplir les 
caselles buides 

amb els números 
de l'1 al 9 sense 

repetir-ne cap en 
una mateixa fila, 

columna o quadre 
interior. 

Hi ha més d'una 
solució.

Una dita dins la sopa GIRALT

Hi hem posat el nom de 18 municipis de la Selva.
Am b les lletres escadusseres heu de poder lleg ir un frase feta equivalent a 
d ir  anar junts i avinguts a divertir-se.
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EL REC CLAR 
VA PEL MO#

SI VIATGEU, US PODEU ENDUR 

UN EXEMPLAR DE EL REC CLAR 

I FER-VOS FOTOS ALLÀ ON SIGUEU. 

EN AQUESTA SECCIÓ PUBLIQUEM 

LES IMATGES DE LA NOSTRA REVISTA 

ANANT PEL MÓN.

ENVIEU LES FOTOS A: elrecclar@hotmail.com
La Família Gascons Clarió s'emporta El Rec 

Clar fins a Itàlia

La Irene Comas es va emportar el Rec C lar En Joan Furroy i la Maria Madrenys amb El
a la trobada de col·leccionistes de les nines Rec Clar a Sant Petesburg.

Mariquita Pérez a Covadonga.

mailto:elrecclar@hotmail.com



